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SƏHIFƏ 9-da

SƏHIFƏ 11-də

Qanunsuz erməni 
silahlıları təyyarələrə 
radiomaneələrin 
tətbiqini inten-
sivləşdirib. Bu 
təxribatlara qarşı 
Rusiya sülhməramlıları 
tərəfindən heç bir 
tədbir görülməyib.

Azərbaycana idxal 
olunan kərə yağlarının 
həcmi azalıb. 
Ekspertlər deyir ki, 
bunun səbəbi qiymət 
artımı fonunda alıcılıq 
qabiliyyətinin, kərə 
yağlarının istifadəsinin 
azalması ola bilər. 

Dünyanın hər 
yerində kəndlərin 
boş qalması ciddi 
problem kimi qəbul 
edilir. Azərbaycanda 
da bu hal yaşanır. Artıq 
ölkəmizdə əhalisinin 
sayı iki-üç nəfər olan 
kəndlər də var. 

MÜLKI 
TƏYYARƏLƏRIMIZƏ 
QARŞI TƏXRIBAT

BOŞALAN 
KƏNDLƏR, QAPISI 
BAĞLI EVLƏR

SƏHIFƏ 16-da

Şahmat aləminin 
elitası Dünya 
Kubokunun qalibini 
müəyyənləşdirmək 
üçün Bakıya toplaşır. 
Bir aya yaxın 
davam edəcək “iti 
zəka sahibləri”nin 
rəqabətində FIDE 
sıralamasının liderlərini 
görə biləcəyik.

ŞAHMAT 
ELITASI BAKIYA 
TOPLAŞIR 

ÜÇ ƏSRİN QƏZETİ

Qiyməti - 40 qəpik29 İYUL ŞƏNBƏ 2023 l 27 (4129) 
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Səhifə 6-da Səhifə 14-də

Toy turizminin 
cəlbedici 
tərəfləri

AZƏRBAYCAN ÖZ ƏRAZISINDƏKI SEPARATIZMIN KÖKÜNÜ QURUDACAQ

Rusiya sülhməramlılarının 
müvəqqəti nəzarətində olan 
Azərbaycan ərazilərində 
yaşayan ermənilərin 
reinteqrasiyası üçün üç ilə yaxın 
müddətdə təmasların qurulması 
üçün cəhdlər edilib. Lakin, 
separatçılar sadə ermənilərin 
Azərbaycanın hökumət 
nümayəndələri ilə əlaqə 
qurmasına problem yaradır. 

Politoloq Rəşad Bayramov 
bildirdi ki, Prezidentin Şuşada 
separatçılara xitabən “Üçüncü 
dəvət olmayacaq” fikirləri bir 
mesaj idi: “Bu, tək separatçı 
rejimin qalıqlarına yox, eyni 
zamanda danışıqlarda Qarabağ 
ermənilərinin birbaşa dialoqa 
dəvət olunması ilə bağlı 
təkliflər edən ölkələrə 
ünvanlanmışdı”. 

SƏHIFƏ 4-də

SƏHIFƏ 3-DƏ

Bir neçə gündür sərhəddə növbəti 
erməni “şou”sunun şahidi oluruq. 
İrəvan sözdə “Qarabağ Azərbaycandır” 
desə də, heç də səmimi deyil. 
“Qarabağda humanitar fəlakət” şüarı 
ilə rəsmi Bakının icazəsi olmadan 
onlarla yük maşını “humanitar yardım” 
adı altında Laçın sərhəd buraxılış 
məntəqəsinin qarşısında dayanıb. 

“Humanitar yardım şou”sunda diqqəti 
cəlb edən məqamlardan biri də, 
“karvanı”ı Aİ-dən olan müşahidəçilər 
missiyasının müşayiət etməsidir. Erməni 
rəsmilərinin bəyanatında isə başlıca hədəf 
olaraq Qarabağdakı rus sülhməramlıları 
göstərilir, onlara avtomobillərin 
Xankəndinə buraxılmasını təmin etmək 
üçün çağırışlar edilir. 

SƏRHƏDDƏ NÖVBƏTI ERMƏNI “ŞOU”SU

PAŞINYANIN SUYA DÜŞƏN PLANI 

Bakı milli maraqlarını təhdid edən bütün planları əvvəldən təxmin edir  
və zərərsizləşdirir. Bu siyasətin konturları tam açıqlanmasa da, nəticəsi son  

üç ildə aparılan sülh danışıqları prosesi zamanı Azərbaycanın konkret  
hədəfə yönələn addımlarının ardıcıllığında müşahidə edilir.

www.kaspi.az

“BAŞQA YOL YOXDUR! OYUN BITDI!”
Hikmət Hacıyev: “Beynəlxalq ictimaiyyət Ağdam-Xankəndi 
yolundan istifadə edilməsi və Qarabağın erməni əhalisinin  

Azərbaycana reinteqrasiyası ilə bağlı aydın ismarış  
verməlidir. Başqa yol yoxdur! Oyun bitdi!”.

SON XƏBƏRDARLIQ
DiALOQDAN QACANLARA

Prezident İlham 
Əliyevin Qlobal 

Media Forumunda 
Qarabağdakı 

ermənilərə dialoq 
üçün “Üçüncü 

dəvət olmayacaq” 
bəyanatı həm 

İrəvanda, həm də 
Xankəndidə ciddi 

təşviş yaradıb. 

BÜTÜN YOLLAR BÜTÜN YOLLAR 
AGDAMA APARIRAGDAMA APARIR

SƏHIFƏ 2-də

Prezident İlham 
Əliyev SOCAR-a 7 
vitse-prezidentin 
təyin olunması və 
5 vitse-prezidentin 
vəzifəsindən azad 
olunması ilə bağlı 
sərəncamlar imzalayıb. 
Bu sərəncamlar 
imzalandığı gündən 
qüvvəyə minir. 

SOCAR-A YENI 
VITSE-PREZIDENTLƏR 
TƏYIN EDILIB 

SƏHIFƏ 10-da

Bir mənzilin bir 
neçə şəxsə satılması 
hallarına indi də 
rast gəlinir. Tikinti 
şirkətlərinə inamın 
azalmasına şərait 
yaradan bu mənfi 
tendensiyanın 
qurbanlarının  
sayı da təşviş  
yaradır. 

SƏHIFƏ 7-də

İranın mövcud 
hakimiyyəti ciddi 
seçim qarşısındadır. 
Əgər aksiyaları zor 
gücünə yatırtmaqda 
davam edəcəksə, 
o zaman 2024-
cü il mart ayında 
keçiriləcək parlament 
seçkilərində ciddi 
zərbə ala bilər.

TEHRAN  
REJIMI ÜÇÜN 
SINAQ AYI 

Uşaq yaşında 
“ana” ola 

bilməyənlər

“Mineral” adı 
ilə içdiyimiz 

filtr suyu

ILLƏRDIR HƏLLI 
TAPILMAYAN 
PROBLEMƏL YANDIRAN 

QIYMƏTLƏR 
SATIŞI AZALDIB

BÜTÜN YOLLAR BÜTÜN YOLLAR 
AGDAMA APARIRAGDAMA APARIR

Səhifə 12-dəSəhifə 13-də

Irəvandakı 
etirazların 

pərdəarxası

Süni mayalanma 
pulsuz 

olmayacaq

Səhifə 8-də



“HealthTürkiye”nin 
tanıtımı keçirilib

SOCAR-a yeni vitse-
prezidentlər təyin edilib 

Türkiyənin Ankara 
şəhərində beynəlxalq 
sağlamlıq markası olan 
“HealthTürkiye”nin 
tanıtımı keçirilib. 
Tədbirin məqsədi 
Türkiyədə sağlamlıq 
turizmini bu ad altında 
dünyada tanıtmaqdır. 
Tədbirdə 6 ölkənin 
media qurumlarını 
təmsil edən jurnalistlər 
iştirak edib.

 Türkiyədə fəaliyyət 
göstərən Beynəlxalq 
Sağlıq xidmətləri 
Anonim Agentliyi 
USHAŞ-dan “Kaspi”-
yə verilən məlumata 
görə, Türkiyə sağlamlıq 
turizmi üçün qanuni 
tənzimləmələr olan nadir 
ölkələrdəndir:”Türkiyə 
təxminən 1 milyarda 
xitab edən əhəmiyyətli 
coğrafi mövqeyə 
malikdir. Təsadüfi 
deyil ki, 2022-ci ildə 
1.258.000 insan 
müxtəlif səbəblərə 
görə səhiyyə xidməti 

almaq üçün ölkəmizə 
səfər edib. Məqsədimiz 
keyfiyyətli, sürətli və 
təsirli xidmət almaq 
istəyənlərin tələblərini 
qarşılamaqdır. 
Sağlamlıq turizmi 
dünyada və bizdə 
alternativ turizm 
tendensiyası kimi 
formalaşmaqdadır”.

Agentliyin 
məlumatına əsasən, 
sağlamlıq turizmi ilə 
bağlı ölkəyə əsasən, 
plastik cərrahiyyə və 
estetik prosedurlar, diş, 
göz, ginekologiya və 
reproduktiv sağlamlıq, 
ortopediya, pediatriya 
və onkologiya ilə bağlı 
müraciət edirlər: 
“Türkiyədə səhiyyə 
xidmətləri dövlət, yarı-
dövlət, özəl klinikalar 
tərəfindən təmin edilir”.

Tədbir çərçivəsində 
jurnalistlər Ankaranın 
məşhur xəstəxanalarını 
ziyarət edib, xidmətləri 
ilə maraqlanıblar.

Prezident İlham 
Əliyev SOCAR-a vitse-
prezidentlərin təyin 
olunması ilə bağlı 
sərəncamlar imzalayıb. 
Dövlət başçısının 
sərəncamları ilə Arzu 
Sahib qızı Cavadova, 
İsmayıl Fikrət oğlu 
Zərgərli, Ziba Tacəddin 
qızı Mustafayeva, 
Babək Elbəniz oğlu 
Hüseynov, Əfqan Elçin 
oğlu İsayev, Anar 
Fərruh oğlu Məmmədov 
və Fuad Bəkir oğlu 

Musayev SOCAR-ın 
vitse-prezidentləri təyin 
olunublar.

Dövlət başçısının 
digər sərəncamları 
ilə Daşqın Ələm oğlu 
İskəndərov, Bədəl Şamil 
oğlu Bədəlov, Xalik Rəfi 
oğlu Məmmədov, Yaşar 
Aydın oğlu Lətifov, 
Süleyman Mehrəli oğlu 
Qasımov vitse-prezident 
vəzifəsindən azad 
ediliblər. Bu sərəncamlar 
imzalandığı gündən 
qüvvəyə minir. 
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Qanunsuz erməni 
silahlıları təyyarələrə 
radiomaneələrin tətbiqini 
intensivləşdirib. Hava 
məkanımızdan keçən 
uçuşların təhlükəsizliyinə 
ciddi təhdid yaradan bu 
təxribatlara qarşı 
Rusiya sülhməramlı 
kontingenti tərəfindən 
bu günədək heç bir 
tədbir görülməyib.

Nazirlik qeyd edir ki, bu 
faktlar və əvvəllər baş vermiş 

eyni hadisələr 
barədə Rusiya 

sülhməramlı 
kontingentinin 

komandanlığı 

məlumatlandırılıb. Hava 
məkanımızdan keçən uçuşların 
təhlükəsizliyinə ciddi təhdid 
yaradan bu təxribatlara qarşı 

Rusiya sülhməramlı 
kontingenti 

tərəfindən bu 
günədək heç 
bir tədbir 

görülməyib.
Qeyd edək 

ki, bu, separat-
çıların mülki 

təyyarələri 
hədəfə 
aldığı 
ilk hal 

deyil. 

İyulun 13-də də saat 11:54-dən 
12:07-dək Zəngilan-Füzuli 
və saat 13:02-dən 13:17-
dək Füzuli-Bakı marşrutları 
üzrə uçuş yerinə yetirən 
Azərbaycan Hava Yollarına 
məxsus Gulfstream G280 
sərnişin təyyarəsinə qarşı 
radiomaneələrin tətbiqi 
nəticəsində onun GPS peyk 
naviqasiya sistemində fasilə 
yaranmışdı. Həmin olay 
zamanı da, Müdafiə Nazirliyi 
məlum təxribatla bağlı Rusiya 
sülhməramlı kontingentinə 
məlumat versə də, qarşı 
tərəfdən hansısa müvafiq addım 
atılmayıb. 

R us sülhməramlılarının 
müvəqqəti 
nəzarətində olan 

Azərbaycan ərazilərində 
məskunlaşmış separatçı 
rejimin qalıqları tərəfindən 
milli təhlükəsizliyimizə daha 
bir təhdid yaranıb. Söhbət həm 
yerli, həm də xarici aviaşirkətlərə 
məxsus mülki təyyarələrə 
qarşı təxribatlardan gedir. Bu 
baxımdan, Azərbaycan Müdafiə 
Nazirliyinin (MN) yaydığı son 
məlumat diqqət 
çəkir.

GPS PEYK 
NAVIQASIYA 
SISTEMLƏRINDƏ 
FASILƏ YARANIB

Müdafiə 
Nazirliyi bildirir 
ki, Azərbaycanın 

hava məkanından istifadə 
etməklə uçuşlar yerinə yetirən 
yerli və xarici aviaşirkətlərin 
sərnişin təyyarələrinin GPS 
peyk naviqasiya sistemlərinə 
qarşı Rusiya sülhməramlı 
kontingentinin müvəqqəti 
yerləşdirildiyi ərazilərimizdəki 
qeyri-qanuni erməni 
silahlı dəstələri tərəfindən 
radiomaneələrin tətbiqi son 

günlərdə intensivləşib.
İyulun 24-ü Bakı-Füzuli 

marşrutu üzrə uçuş yerinə 
yetirən Azərbaycan Hava 
Yollarının ATR-45 tipli sərnişin 
təyyarəsinə saat 10:49-dan 
11:16-dək, iyulun 25-i Budapeşt-
Bakı marşrutu üzrə uçuş yerinə 
yetirən Çexiya Hava Yollarının 
C-680 tipli sərnişin təyyarəsinə 
saat 14:48-dən 15:25-dək və 
iyulun 27-i Bakı-Qəbələ və 
əks istiqamətdə uçuş yerinə 

yetirən Azərbaycan Hava 
Yollarının ATR-45 tipli 
sərnişin təyyarəsinə saat 
14:08-dən 14:30-dək və 
saat 15:04-dən 15:26-
dək radiomaneələrin 
tətbiqi nəticəsində 
GPS peyk naviqasiya 
sistemlərində fasilə 
yaranıb.

RUSIYA SÜLHMƏRAMLILARI TƏRƏFINDƏN 
HEÇ BIR TƏDBIR GÖRÜLMÜR

MÜLKI MÜLKI 
TƏYYARƏLƏRIMIZƏ TƏYYARƏLƏRIMIZƏ 
QARŞI TƏXRIBATQARŞI TƏXRIBAT

MÜLKI MÜLKI 
TƏYYARƏLƏRIMIZƏ TƏYYARƏLƏRIMIZƏ 
QARŞI TƏXRIBATQARŞI TƏXRIBAT
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Bakı onun 
milli 

maraqlarını 
təhdid 

edən bütün 
planları 

əvvəldən 
təxmin 
edir və 

zərərsizləş-
dirmək üçün 

önləyici 
addımlar atır. 

Bu siyasətin 
konturları 

tam 
açıqlanmasa 
da, nəticəsi 
son üç ildə 

aparılan sülh 
danışıqları 

prosesi 
zamanı 

Azərbaycanın 
məntiqə 

və konkret 
hədəfə 

yönələn 
addımlarının 
ardıcıllığında 

müşahidə 
edilir.

L açın sərhəd buraxılış 
məntəqəsinin qarşısında 
artıq bir neçə gündür 

növbəti erməni “şou”sunun 
şahidi oluruq. İrəvan sözdə 
“Qarabağ Azərbaycandır” desə 
də, baş verənlər Ermənistan 
rəhbərliyinin heç də səmimi 
olmadığını göstərir. “Qarabağda 
humanitar fəlakət” şüarı ilə rəsmi 
Bakının icazəsi olmadan onlarla 
yük maşını “humanitar yardım” 
adı altında Laçın sərhəd buraxılış 
məntəqəsinin qarşısında dayanıb. 
İrəvan israrla bu maşınların 
Xankəndinə göndərilməsini tələb 
edir. 

Ermənistanın xarici işlər 
naziri Ararat Mirzoyan bəyan 
edir ki, İrəvan Qarabağa yüklərin 
çatdırılması yollarını müzakirə 
edə bilməz, bunun üçün heç bir 
səlahiyyəti yoxdur. 

İRƏVAN SÜLHDƏN QAÇIR
Bəs bəyanatları ilə 

Azərbaycanın mövqeyi ilə 
razılaşdığını deyən Ermənistan 
rəhbərliyinin “humanitar yardım 
şou”sunun əsas məqsədi nədir? 
Diqqət edək. 

Rəsmi Bakı bəyan edir ki, əgər 
Ermənistan Azərbaycanın ərazi 
bütövlüyünü tanıdığını sənəd 
formasında imzası ilə təsdiqləsə, 

sülh sazişi ilin sonuna kimi 
imzalana bilər. Bu isə İrəvan 
üçün “Qarabağ problemi”nin 
bitdiyinin təsbitidir. Hansı ki, 
bölgədə münaqişəli vəziyyətdən 
istifadə edən güclərin də əlindən 
azərbaycanlı-erməni qarşıdurması 
kartı birdəfəlik çıxmış olacaq. 
Bu səbəbdən Paşinyan hökuməti 
hakimiyyətini qorumaq üçün 
müxtəlif bəhanələrlə sülh 
sazişinin imzalanması prosesini 
uzatmağa, vaxt qazanmağa çalışır. 
Xankəndidəki separatçıların 
məlum “oyunları” fonunda 
“Qarabağda humanitar fəlakət” 
tezisi isə həm Paşinyan, həm 
də bölgədə sülhün olmasını 
istəməyənlər üçün ideal bəhanə 
sayıla bilər. 

PAŞİNYANIN SUYA DÜŞƏN PLANI 
“Humanitar yardım şou”sunda 

ən çox diqqəti cəlb edən 
məqamlardan biri də, “yardım 
karvanı”nı Avropa İttifaqından 
olan müşahidəçilər missiyasının 
müşayiət etməsidir. Erməni 
rəsmilərinin bəyanatında isə 
başlıca hədəf olaraq Qarabağdakı 
rus sülhməramlıları göstərilir, 
onlara avtomobillərin Xankəndinə 
buraxılmasını təmin etmək 
üçün çağırışlar edilir. Yayılan 
videogörüntülər və fotolardan 
bu “oyun”un hansı mərkəzlər 
tərəfindən hazırlandığı və 

məqsədin nə olduğu aydın 
görünür. Üç ölkənin xarici işlər 
nazirlərinin görüşündə Rusiya 
xarici işlər naziri Sergey Lavrovun 
“İrəvan Qarabağ ermənilərini 
Bakı ilə dialoq qurmağa təşviq 
etməlidir” bəyanatı əslində 
Paşinyanın Ermənistanın 
Qarabağdakı olaylarda məsuliyyəti 
Rusiyanın boynuna atmaq 
planlarını puç edir. Məlum 
“şou”nun başlanma vaxtının 
seçimi də təsadüfi deyil. 

AZƏRBAYCANLA RUSİYANI QARŞI-
QARŞIYA GƏTİRMƏK İSTƏYİRLƏR

Paşinyan və havadarlarının 
başlıca məqsədlərdən biri 
Azərbaycanla Rusiyanı qarşı-
qarşıya gətirməkdir. Lakin, rəsmi 
İrəvan Azərbaycan tərəfindən bir 
neçə gün əvvəl Şuşadan ən ali 
səviyyədə verilən bəyanatı unudur: 
Heç kim Azərbaycan ərazisində 
onlar üçün bizimlə müharibə 
etməyəcək. Bakı milli maraqlarını 
təhdid edən oyunları əvvəldən 
təxmin edir və zərərsizləşdirmək 
üçün önləyici addımlarını atır. 
Bu siyasətin konturları tam 
açıqlanmasa da, nəticəsi son üç 
ildə aparılan sülh danışıqları 
prosesi zamanı Azərbaycanın 
konkret hədəfə yönələn 
addımlarının ardıcıllığında 

müşahidə edilir. 

Bu prosesdə də, Azərbaycanın beynəlxalq 
hüquqa və normalara əsaslanan cavab 
addımı özünü çox gözlətmədi. Bakı 
humanitar yüklərin Ağdam-Xankəndi yolu 
ilə daşına biləcəyini açıqladı. Amma sülh 
istəməyənlərin sifarişlərini yerinə yetirən 
separatçılar dərhal Ağdam-Xankəndi 
yolundan imtina etdilər. Sual yaranır. 
Əgər həqiqətən də, bölgədə humanitar 
vəziyyət ağırdırsa, deyildiyi kimi, ərzaq, 
tibbi ləvazimatlar və s. çatışmırsa, ermənilər 
Ağdam-Xankəndi yolu ilə yüklərin 
daşınmasını niyə istəmirlər? 

SEPARATİZMİN KÖKÜ QURUDULACAQ
Əslində Bakının alternativ yol təklifi 

digər məqamları da ardı ilə gətirəcək. 
Bu yoldan təhlükəsiz formada istifadə, 
avtomatik olaraq, Ağdərə-Kəlbəcər yolunda 
Azərbaycana məxsus avtomobillərin 
hərəkətinin bərpası məsələsini gündəmə 
gətirəcək. Yardımların Azərbaycan 
tərəfdən edilməsi Qarabağda 120 min 
erməninin yaşadığı barədə mifi dağıdacaq. 
Mümkündür ki,  humanitar yardımın 
ünvanlı və dəqiq siyahı üzrə paylanılması 
tələb ediləcək.  İşğal dövründə Qarabağda 
1988-ci ilə kimi qeydiyyatda olmayan 
minlərlə qeyri-qanuni məskunlaşan 
və Qarabağın yerli ermənilərinin 
Azərbaycana reinteqrasiyasına qarşı çıxaraq 
separatçıların əsas sosial bazasını təşkil 
edən ermənilərin ərazilərimizi tərk etməsi 
tələb olunacaq. Ermənistan büdcəsindən 
Qarabağa ayrılan və separatçı xuntanın əsas 
gəlir yeri olan milyonlarla dollar maliyyə 
axınının qarşısı alınacaq. Ermənistandan 
humanitar yardım adı altında göndərilən 
məhsulların mənimsənilməsi kimi çox 
gəlirli mühüm qazanc kanalına son 
qoyulacaq. 

“BAŞQA YOL YOXDUR! OYUN BİTDİ!”
Bir şey dəqiq məlumdur: Bakı bu 

məsələdə heç bir güzəştə getməyəcək. Artıq 
bu mövqe beynəlxalq ictimaiyyətin və 
İrəvanın da diqqətinə açıq şəkildə çatdırılıb. 
Azərbaycan Prezidentinin köməkçisi - 
Prezident Administrasiyasının Xarici siyasət 
məsələləri şöbəsinin müdiri Hikmət Hacıyev 
də bildirib ki, təkcə Laçın yolundan istifadə 
etməkdə israrlı olmaq, amma Ağdam 
yolundan imtina etmək, yolu bağlamaq, 
siyasiləşdirmək yolverilməzdir. “Beynəlxalq 
ictimaiyyət Ağdam-Xankəndi yolundan 
istifadə edilməsi və Qarabağın erməni 
əhalisinin Azərbaycana reinteqrasiyası ilə 
bağlı aydın ismarış verməlidir. Başqa yol 
yoxdur! Oyun bitdi!”, - o bildirib. 

AĞDAM-XANKƏNDİ 
YOLU TƏKLİFİ

BÜTÜN YOLLAR BÜTÜN YOLLAR 
AGDAMA APARIRAGDAMA APARIR
BÜTÜN YOLLAR BÜTÜN YOLLAR 
AGDAMA APARIRAGDAMA APARIR

AZAD ƏLIYEV
azad.eliyev@kaspi.az
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Z.İbrahimli əlavə etdi ki, 
Azərbaycan iki dəfə birbaşa dialoq, 
müzakirələr üçün səy göstərib: 
“Bu xoş məram qeyri-konstruktiv 
yanaşma ilə cavablandırılıb. 
Belə çıxır ki, Qarabağ bölgəsində 
məskunlaşmış separatçılar 
Azərbaycanın ərazi bütövlüyü, 
suverenliyini qəbul etmək istəmirlər. 
Bu mövqedən çıxış edənlərlə heç bir 
müzakirədən söhbət gedə bilməz. 
Azərbaycan yalnız ölkəmizin ərazi 
bütövlüyü, suverenliyini tanıyan, 
qəbul edənlərlə müzakirə apara 
bilər. Cənab Prezident məhz bu 
yanaşmanı önə çəkdi və qeyd etdi 
ki, separatçı mövqedə qalanlara 

daha bir imkan verilə bilməz. Bu, o 
deməkdir ki, rəsmi Bakı Azərbaycan 
qanunvericiliyi çərçivəsində 
separatçı mövqedən çıxış edənlərə 
qarşı müvafiq addımlar atacaq və heç 
bir güzəşt edilməyəcək. Müzakirələr, 
dialoq o zaman mümkün ola bilər 
ki, ilk növbədə Qarabağ bölgəsi də 
daxil Azərbaycanın ərazi bütövlüyü,  
suverenliyi qeyd-şərtsiz əsas prinsip 
kimi qəbul edilməlidir. Bundan 
sonra iqtisadi, sosial, inteqrasiya 
ilə bağlı digər məsələlər müzakirə 
olunmalıdır. Əks halda, Azərbaycan 
separatçıların ədalət mühakiməsi 
qarşısına çıxarılması üçün bütün 
zəruri tədbirləri reallaşdıracaq”.

V ətən müharibəsindən sonra 
Rusiya sülhməramlılarının 
müvəqqəti nəzarətində olan 

Azərbaycan ərazilərində yaşayan 
ermənilərin reinteqrasiyası üçün 
üç ilə yaxın müddətdə təmasların 
qurulması üçün cəhdlər edilib. Lakin 
Xankəndində mövcud olan separatçı 
rejim sadə ermənilərin Azərbaycanın 
hökumət nümayəndələri ilə əlaqə 
qurmasına problem yaradır. 
Təsadüfi deyil ki, Prezident İlham 
Əliyev iyulun 21-də Şuşada keçirilən 
Qlobal Media Forumunda bu 
məsələyə toxunaraq qeyd etdi ki, biz 
təşəbbüs göstərdik: “Mən Qarabağ 
ermənilərinin nümayəndələri ilə 
təmasla məşğul olmaq üçün xüsusi 
nümayəndə təyin etdim və bu 
təmasların qurulması məqsədilə o, 
Qarabağa göndərildi. Birinci görüş 
məhz orada, Xocalı qəsəbəsində 
Rusiya sülhməramlı kontingentinin 
bazasında oldu. Bundan sonra 
biz Qarabağ ermənilərinin 
nümayəndələrini dialoqu davam 
etdirmək üçün Bakıya dəvət etdik. 
Lakin onlar imtina etdilər, həm də 
nümayişkəranə şəkildə. Müəyyən 
vaxtdan sonra biz onları yenidən 
dəvət etdik. Ola bilərdi ki, hansısa 
səhv olub, onların həqiqətən də 
bunu istəmədiklərinə əmin olmaq 
məsələsində yanlışlıq ola bilərdi. 
Yenə də imtina etdilər. Lakin 
mən onda dedim ki, üçüncü dəvət 
olmayacaq. İstəmirlərsə, demək, 
istəmirlər”.

Ölkə rəhbərinin 
məlum çıxışı heç 

də təsadüfi deyildi 
və bu açıqlamada 
müəyyən 
mesajların 

verildiyi 
diqqətdən 

yayın-
madı. 

Prezident İlham Əliyevin “Üçüncü 
dəvət olmayacaq” fikirləri nəyə 
işarədir?

“BU HƏM DƏ VASITƏÇILƏRƏ MESAJ IDI”
Politoloq Rəşad Bayramov 

bildirdi ki, Azərbaycan Prezidentinin 
Şuşada Qlobal Media Forumunda 
separatçılara xitabən “Üçüncü dəvət 
olmayacaq” fikirləri bir mesaj idi: 
“Bu, tək separatçı rejimin qalıqlarına 
olan mesaj deyildi. Eyni zamanda 
ABŞ, Rusiya və Avropa İttifaqı 
vasitəsilə aparılan danışıqlarda 
Azərbaycan tərəfinin Qarabağ 
erməniləri ilə birbaşa dialoqa dəvət 
olunması ilə bağlı təklifləri edən 
ölkələrə ünvanlanmışdı. Yəni, ölkə 
başçısı çox açıq şəkildə bəyan etdi ki, 
Azərbaycan tərəfinin təşəbbüsü ilə 
ilk görüş baş tutub və danışıqların 
davam etdirilməsi üçün sonra həmin 
şəxslər Bakıya dəvət edilib. Lakin 
onların imtinası və bir müddət sonra 
yenidən imtinası onu deməyə əsas 
verir ki, bu şəxslər müstəqil deyillər. 
Çünki müstəqil, ağlı başında olan, 
doğrudan da problemin həllinə 
çalışanlar mütləq şəkildə bu dialoqda 
iştirak edərdi”. 

“QARABAĞ ERMƏNILƏRI 
DIALOQA TƏŞVIQ OLUNMALIDIR”

R.Bayramov qeyd etdi ki, 
“Üçüncü dəfə dəvət olmayacaq” 
bəyanatı birbaşa həmin vasitəçi 
ölkələrə ünvanlanıb: “Bununla 
dövlət başçısı demək istəyirdi ki, 
əgər Qarabağ erməniləri ilə dialoq 
istəyirsinizsə, biz dialoqa hazırıq, 
sadəcə, onların dialoqa məcbur 
edilməsi lazımdır. Məhz beynəlxalq 
vasitəçilər tərəfindən Qarabağ 
erməniləri dialoqa təşviq olunmalı 
və bununla da inteqrasiya prosesi 
həyata keçirilməlidir. Prezidentin 
bu bəyanatı kifayət qədər açıq 
və konkret idi. Bundan sonrakı 
danışıqlar prosesində növbəti dəfə 
Qarabağ erməniləri ilə birbaşa dialoq 
məsələsi ortaya çıxanda da məhz bu 
mövqe əsas olacaq”.

Prezident 
İlham 

Əliyevin 
iyulun 21-

də Şuşada 
keçirilən 

Qlobal 
Media 

Forumunda 
Qarabağdakı 

ermənilərə 
dialoq üçün 

“Üçüncü 
dəvət 

olmayacaq” 
bəyanatı 

həm 
İrəvanda, 

həm də 
Xankəndidə 
ciddi təşviş 

yaradıb. 
Ekspertlər 

də, növbəti 
danışıqlar 

raundunda 
dialoq 

məsələsində 
Prezidentin 

məlum 
bəyanatının 

əsas 
götürüləcəyi 

qənaətin-
dədirlər.    

BƏXTIYAR MƏMMƏDLI   
bextiyarmemmedli@kaspi.az

DIALOQDAN QACANLARA DIALOQDAN QACANLARA 
SON XƏBƏRDARLIQSON XƏBƏRDARLIQ

HEÇ BIR GÜZƏŞT EDILMƏYƏCƏK

BAKININ ƏSAS TƏLƏBLƏRI

Zaur Zaur 
IbrahimliIbrahimli

Politoloq Zaur İbrahimli bildirdi 
ki, rəsmi Bakı Qarabağ bölgəsində 
məskunlaşmış ermənilərə qeyd-
şərtsiz Azərbaycan vətəndaşlığını 
qəbul etməyi, Rusiya sülhməramlı 
kontingentinin məsuliyyət zonasına 
daxil ərazilərin Azərbaycan 
dövlətinin yurisdiksiyasında  
olmasını təklif edir. Ermənilərə 
Konstitusiyamız ilə müəyyən 
edilmiş hüquq və azadlıqlarla bağlı 
təminat veriləcək: “Azərbaycan 
hökuməti iqtisadi rifahın təmin 
olunması, digər məsələlərin həlli 
üçün reinteqrasiya planı həyata 
keçirəcək. Ən başlıca şərtlərdən biri, 
qanunsuz silahlı dəstələrin tərksilah 
edilməsi, ölkəmizin ərazisindən 

çıxarılması, təhlükəsizlik və 
müdafiə məsələlərinin Azərbaycan 
qanunvericiliyinə uyğun şəkildə 
həll edilməsidir. Prezident İlham 
Əliyev dəfələrlə bəyan edib ki, 
rəsmi Bakı Qarabağ bölgəsində 
məskunlaşmış ermənilərlə 
dialoqda vasitəçilərsiz, birbaşa 
müzakirələrdən başqa 
formatı qəbul 
etmir. Bu, həm də 
beynəlxalq hüquq 
normalarına və 
ümumən qəbul 
olunmuş 
praktikaya 
uyğun-
dur”. 

Rəşad Rəşad 
BayramovBayramov
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Prezident İlham Əliyevin Çinin 
“China Media Group” media 
koorporasiyasına müsahibəsində 

ikitərəfli əməkdaşlığın ruhu ilə 
bağlı müsbət tezislər səsləndirməsi 
Pekinin alternativ güc kimi böyüyüb 
qlobal miqyasda nəhəng təsir alətləri 
qazanması fonunda diqqət çəkir. 

İlham Əliyev müsahibədə dünyanın 
dəyişməkdə olan geosiyasi mənzərəsi 
fonunda Azərbaycan-Çin əlaqələri ilə 
bağlı sualı cavablandırarkən ikitərəfli 
münasibətləri əla səviyyədə xarakterizə 
edib. 

Əliyev bildirib: “Bu təhlil, bu ifadə 
ikitərəfli əlaqələrin geniş gündəliyini və 
əməkdaşlığın çox aydın perspektivlərini 
əhatə edir. Hesab edirəm ki, ikitərəfli 
əlaqələrdə əldə etdiyimiz nailiyyətlər 
çox uzun bir yolun başlanğıcıdır. Ümid 
edirəm ki, bu, strateji əməkdaşlıq 
yolunun başlanğıcıdır”. 

ÇIN SIYASI GÜCƏ ÇEVRILIR 
Nəzərə almaq lazımdır ki, Çin 

Rusiya-Ukrayna müharibəsi başlayana 
qədər iqtisadi güc kimi dünyaya meydan 
oxuyurdusa, indi strateji tarazlığı dəyişə 
biləcək siyasi izlər buraxır. 

Alternativ mərkəz olan Çin Səudiyyə 
Ərəbistanı və İran arasında vasitəçilik 
edərək onların barışığına nail olduqdan 
sonra, münaqişəli regionlar üzrə 
planlarını üzə çıxarmış oldu. Artıq 
Pekin Yaxın Şərq üzrə missiyasını 
prioritetləşdirərkən regional iştirakçılıq 
səviyyəsini ABŞ-nin sıxışdırılması ilə 
nəticələnən kodlara kökləyir. 

Buradan yarana biləcək məntiq 
deyir ki, Çin növbəti dəfə İsrail-Fələstin 
münaqişəsinin həlli ilə bağlı da səylər 
göstərə bilər. Bu fonda Pekinin artan 
rolu Cənubi Qafqazda yeni reallıqlar 
yaradan Azərbaycanın da diqqət 
mərkəzindədir. Çünki regionlardakı 
vəziyyət bir-birləri ilə bağlılığa malikdir. 

Görünür ki, Pekinin iqtisadi 
inkişafını və siyasi nüfuzunu əngəlləyə 
biləcək “iflas ssenarisi” hədəfinə 
çatmayacaq və dünyanın əksər 
ölkələri Çin mərkəzli reallıqları qəbul 
edəcək. 

Gözlənilən perspektiv Azərbaycan 
üçün məqbuldur. Birincisi ona görə 
ki, Çinin qlobal səhnədəki rəqabət 
tonu regionlarda ambisiyalarını 
gerçəkləşdirmək istəyən digər 
aktorların enerjisini alır. 

İkincisi, Çinin regiondakı iştirakı 
Azərbaycanın iqtisadi layihələrini 
stimullaşdıran gücə sahibdir, yəqin 
ki, Bakı qeyd edilən iki məqamı vahid 
paket halında cəmləşdirərək Pekinin 
artan nüfuzundan yararlanmağa 
çalışacaq. 

Çinin bu məqamda Rusiya ilə 
“mehriban düşmən” münasibətlərinə 
də nəzər salmaq lazımdır, bu zamana 
qədər Cənubi Qafqazla bağlı vəziyyət 
fərqli idi. 

Belə ki, Çin Rusiyanın Cənubi 
Qafqazdakı maraqlarına zidd 
getməmək üçün ehtiyatlı davranırdı, 
amma indi Pekin Moskvanın 
Ukraynada üzləşdiyi çətinlikləri 
özünün kartına çevirərək ümumilikdə 
postsovet məkanına təsirlər edir. 

Bu, Rusiya ilə Çinin Cənubi 
Qafqazdakı dostluq münasibətləri 
qurmaq tendensiyasını şübhə altına 
ala bilər. Hərçənd ki, bu, Azərbaycan 
üçün elə də həyati əhəmiyyətli məsələ 
deyil. Ona görə ki, Çin orbiti artıq 
yaranıb və Avropa İttifaqı kimi güc 
də, Rusiya da həmin qövsün ətrafında 
dövrə vurmağa məcburdurlar. 

Hesab etmək olar ki, İlham Əliyevin 
müsahibəsindəki Çin vurğuları, geniş 
panoramadan baxdıqda, Azərbaycanın 
Çin mərkəzli nizamda fayda 
qazanması üçün ikitərəfli və çoxtərəfli 
əməkdaşlıq modelləri üzrə aktiv 
fəaliyyət göstərəcəyinə işarələr verir. Tel: (+994 55) 457-02-03 / (+994 77) 447-47-17                             E-mail: kaspiqazeti@kaspi.az 

BURADA SİZİN
REKLAMINIZ OLA BİLƏR

AQŞIN KƏRIMOV

Azərbaycanın 
beynəlxalq 
nəqliyyat 
marşrutları 
üzərində yerləşməsi, 
Zəngəzur dəhlizi 
layihəsi ilə bağlı 
strategiyası yüksələn 
Çin üçün yeni cazibə 
mərkəzi yaradır. Bu mənada 
Bakı-Pekin əməkdaşlığının 
perspektivləri üçün strateji 
yol xəritəsinin hazırlanması 
aktuallaşır. 

ZƏNGƏZUR DƏHLIZINDƏKI MARAQ

AZƏRBAYCAN 
ÜÇÜN 

MƏQBULDUR
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Azərbaycanın beynəlxalq nəqliyyat 
marşrutları üzərində yerləşməsi, Zəngəzur 
dəhlizi layihəsi ilə bağlı strategiyası yüksələn 
Çin üçün yeni cazibə mərkəzi yaradır, 
bu mənada Bakı-Pekin əməkdaşlığının 
perspektivləri üçün strateji yol xəritəsinin 
hazırlanması aktuallaşır. 

Yəni, Azərbaycanın icra etdiyi layihələr, 
logistika mərkəzinə çevrilməsi Çinin “Bir 
kəmər, bir yol” layihəsinin prioritetləri ilə üst-
üstə düşərək, ona əlavə dəyər qatır. 

Amma Çinin siyasi nöqteyi-nəzərdən 
çəkisini qaldırdıqdan sonra Cənubi Qafqaz 
regionundakı maraqlarını tək iqtisadi əsaslara 
deyil, siyasi motivlərə də söykəyəcəyi qənaəti 
də formalaşır.

Çin Cənubi Qafqazda artan maraqlarını 
Mərkəzi Asiya üzrə planları ilə əlaqələndirir, bu 
istiqamətdə Transxəzər Beynəlxalq Nəqliyyat 
Marşrutu (Orta Dəhliz) fonunda əhəmiyyəti 
artan Zəngəzur dəhlizi layihəsi Pekinə əlavə 
rıçaqlar verir. 

Çünki Orta Dəhliz-Çin supermagistralı 
Mərkəzi Asiya və Qafqazı canlı, azad və açıq 
qlobal iqtisadiyyata birləşdirərək qlobal 
təchizat zəncirlərində mühüm rol oynayacaq. 

Beləliklə, Çin özünü qlobal bazarlara 
bağlayan “Bir kəmər, bir 
yol” təşəbbüsünün 
içərisində 

Azərbaycanın strateji önəmini qavrayır və onun 
regionda sürətlə irəliləməsində maraqlı tərəf 
kimi çıxış edir. 

Çinin geniş iqtisadi-siyasi uğurları 
Azərbaycanla yanaşı, Türkiyənin, Avropa 
İttifaqının da maraqlarına uyğundur. Bu 
xüsusda Orta Dəhlizin strateji əhəmiyyəti daha 
qabarıq görünməkdədir. 

Təbii ki, Çinin postsovet məkanına 
genişlənən diqqəti, Mərkəzi Asiya və Cənubi 
Qafqaz arasında özünəməxsus körpü atması 
regionda ona rəqib olanların bədxah təsirlərini 
çoxalda bilər. Burada Çinin ürəyinə “xəncər 
saplamaq” istəyən əsas qüvvə ABŞ-dir, ancaq 
artıq Vaşinqtonun Pekinlə rəqabətdə Yaxın 
Şərqdəki aktivlərini riskə atması onu geriyə 
salır. 

Çin ABŞ-dən hərbi qüdrət nisbətində geridə 
qalır, üstəgəl o, beynəlxalq və regional nizamı 
qaydaya salacaq ideoloji bazasını təbliğ etmir. 
Bununla belə, Çin münaqişəli regionlarda 
moderatorluq iddiasını göstərdikcə, onun 
siyasi-ideoloji əsasları da təbliğ oluna bilər. 
Azərbaycan üçün Pekinin bu xüsusiyyəti 
regional təhlükəsizliyin təmini baxımından 

maraq kəsb 
edir. 

STRATEJİ STRATEJİ 
ƏMƏKDASLIQ ƏMƏKDASLIQ 

YOLUNUN BASLANĞICIYOLUNUN BASLANĞICI
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Bir müddətdir Azərbaycanın Rusiya 
sülhməramlılarının müvəqqəti 
nəzarətində olan ərazisində 

yaşayan separatçı ermənilər Xankəndi 
şəhərində etiraz aksiyaları keçirirlər. 
Aksiyalar keçirirlər deyəndə ki, sadəcə, 
özlərini biabır etməklə məşğuldurlar. 
Kənardan baxanda onların hərəkətləri 
sadəcə gülüş doğurur. Məsələn, 
humanitar böhranla üzləşdiklərini 
deyirlər, amma Azərbaycanın ərzaq 
təchizatı üçün göstərdiyi alternativ 
Ağdam-Əsgəran yoluna beton plitələr 
düzürlər. “Daha sərt addımlar” 
atacaqlarını deyib, bir həftə vaxt 
verirlər, həmin müddət başa çatandan 
sonra ağızlarına su alıb dururlar. Amma 
heç kimə sirr deyil ki, onlar özlərini bu 
gülünc duruma öz ağılları ilə salmırlar. 
Əslində, ilana zəhər verən, onları kukla 
kimi əlində oynadanlar var. 

AKSIYALARIN XANKƏNDINDƏN 
IRƏVANA DAŞINMASI 

Xankəndidəki etirazlarla 
kifayətlənməyən və nəticə ala bilməyən 
həmin qüvvələr eyni tipli aksiyaları 
İrəvanda da təşkil etmək qərarına 
gəldilər. Xankəndi ilə paralel olaraq 
İrəvanda təşkil edilən aksiyalara 
yerli erməniləri də cəlb etmək, etiraz 
dalğasını böyütmək, Ermənistan 
hakimiyyətini istefaya məcbur etmək 
planın əsasını təşkil edir. Amma, bir 
neçə gündür davam edən İrəvandakı 
etiraz aksiyaları da istənilən nəticəni 
vermir. Qarabağ erməniləri istisna 
olmaqla, aksiyalara qoşulan yerli 
ermənilərin sayı kifayət qədər azdır. 
Baxmayaraq ki, erməni müxalifətinin 
müxtəlif simaları, xüsusən də Serj 
Sarqisyana yaxınlığı və sadiqliyi ilə 
seçilən şəxslər etiraz aksiyalarının 
effektiv alınması üçün xüsusi canfəşanlıq 
göstərirlər. Paşinyana siyasi rəqib 
sayılan Armen Aşotyanın bir müddət 
əvvəl həbsi əslində bu canfəşanlığın 
nəticəsi sayıla bilər. Etirazçıların 
əsas tələbi baş nazir N.Paşinyanın 
istefasıdır. 3 ildir ki erməni cəmiyyətinə  

FUAD ABASOĞLU 

ARAYIKIN HƏBSXANADA OTURACAĞI GÜN YAXINLAŞIR
Əslində Paşinyan Xankəndidə 

etirazlar başladığı ilk gündən bu 
tipli mesajlar verirdi. Separatçıların 
lideri Arayik Xankəndidə oturaq 
etirazlara başladığını elan etdiyi 
saatda N.Paşinyanın fermada inəyi 
sığallayan fotosu KİV-lərdə yayılmağa 
başlamışdı. Bununla, Paşinyan 
Arayikə “mənim üçün bu inək 
qədər də dəyərin yoxdur” mesajını 
göndərmiş sayılırdı. 

Arayik isə tükənib. Çadırda 

oturaq aksiya keçirmək tükənmişlik 
sindromunun təzahürüdür. Artıq 
oturmağa yeri qalmayan Arayikin 
Bakı həbsxanasında oturacağı gün 
uzaqda deyil. Onun havadarları 

Xankəndi və İrəvanda etirazların 
keçirilməsinə, sülh müqaviləsinin 
imzalanmasının təxirə salınmasına, 
inteqrasiya prosesini baltalamağa, 
Paşinyanın başını daxili problem 
və etiraz aksiyaları ilə qatmağa 
çalışırlar. Amma zaman bu planın 
əleyhinə işləyir. Çünki Paşinyan 
da Azərbaycanla sülh müqaviləsi 
imzalamağa tələsir. O da anlayır ki, 
sülh olmasa, anlaşılmazlıqların hərbi 
yolla həlli gündəmə gələ bilər. 

Xarici işlər nazirlərinin 
Moskvadakı üçtərəfli görüşündən 
sonra isə İrəvandakı etirazlar daha 
da qızışmağa başlayıb. Halbuki 
ermənilərin mənəvi dayağı sayılan 
kilsə İrəvan etirazlarının ilk 
günlərində susqunluq nümayiş 
etdirirdi. Amma Moskva görüşündən 
dərhal sonra I Aram gurultulu 
bəyanatla çıxış etməklə yenə də 

hökumətdən fərqli mövqe nümayiş 
etdirdi. Bu da Paşinyanla 
kilsə arasındakı qarşı-

durmanın 
aktivləşmə-
sindən 

xəbər verir. Ehtimal edilir ki, Moskva 
görüşünün nəticələri qaneedici 
deyil və kilsə xalqı Paşinyana 
qarşı etirazlara səsləyir. Moskva 
görüşündə Rusiya XİN başçısı 
Sergey Lavrovun “Ermənistan tərəfi 
Qarabağ ermənilərini Azərbaycan 
nümayəndələri ilə görüşməyə razı 
salmağın zəruriliyini başa düşür” 
açıqlaması əslində N.Paşinyanın 
görüşdən əvvəl keçirdiyi brifinqdə 
səsləndirdiyi fikirlərlə üst-üstə 

düşür. Baş nazir brifinqdə açıq-
aşkar Qarabağ erməniləri ilə 
bağlı qərar verə biləcək şəxs 

olmadığını, hətta Ağdam-
Əsgəran yolunu müzakirə 

etməyin onun səlahiyyətində 
olmadığını bildirmişdi. Bu 

isə Ermənistanın baş 
nazirinin Azərbaycanın 
daxili işlərinə qarışa 
bilməməsi barədə 
Qarabağdakı 
ermənilərə növbəti 
mesajı sayıla bilər.

Separatçıların Xankəndindəki heç bir 
effekt verməyən etiraz aksiyaları indi 
İrəvanda davam etdirilir. Amma bir 
neçə gündür davam edən İrəvandakı 
etiraz aksiyaları da istənilən nəticəni 
vermir. Yerli ermənilər aksiyalara 
qoşulmaq istəmirlər. 

MÜXALIFƏT 
MOSKVA 

GÖRÜŞÜNDƏN SONRA AKTIVLƏŞIB

“Paşinyanın 
istefası erməni 
xalqının xilasıdır” nağılını 
oxumaqdan yorulmayan 
müxalifət liderləri xarici 
işlər nazirlərinin Moskvada baş 
tutan üçtərəfli görüşündən sonra 
daha da aktivləşiblər. Bu dəfə də son 
zamanlar aktiv şəkildə istifadə etdikləri 
üsula - müharibədə itkin düşənlərin 
valideynlərini yenidən küçələrə 
çıxarmağa əl atıblar. Amma, plan əks-
effekt verib. İrəvandakı Baqramyan 
prospektini bağlayan şəxslərə bu 
küçədəki digər sıravi vətəndaşlar 
müdaxilə ediblər və nəticədə dava-dalaş 
yaşanıb. Bu isə, artıq adi erməni 
vətəndaşlarının etirazlardan, 
küçə bağlamaqlardan, uşaqlara 
şüar verib fotolarını çəkmək 
üsullarından cana 
doyduqlarını göstərir.

İRƏVANDAKI ETİRAZLARINİRƏVANDAKI ETİRAZLARIN  
PƏRDƏARXASIPƏRDƏARXASI
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İranın mövcud hakimiyyəti ciddi 
seçim qarşısındadır. Əgər aksiyaları 

zor gücünə yatırtmaqda  
davam edəcəksə, o zaman  

2024-cü il mart ayında keçiriləcək 
parlament seçkilərində  

ciddi zərbə ala bilər.

İranda ötən ilin sentyabrında baş 
verən və molla rejiminin az qala 
çöküşünə səbəb olan hadisələrin 

ildönümü yaxınlaşır. Məhsa Əmini 
adlı gənc qızın ölümü tək İranda 
deyil, bütün dünyada etirazlara səbəb 
oldu və bir neçə ay davam etdi. Bu 
hadisə dönüş nöqtəsi olmaqla yanaşı, 
İran cəmiyyətini sarsıtdı, insanlar 
“Qadın, həyat, azadlıq!” şüarı ilə 
küçələrə çıxdılar. Sosial partlayışa 
səbəb olan aksiyaları hakimiyyət sərt 
şəkildə yatırtdı - ən azı 300 nümayişçi 
öldürülüb, 120 mindən çox adam həbs 
olunub, etirazlarda iştiraka görə 137 
nəfər ölüm cəzasına məhkum edilib. 
Bəs kütləvi etirazların başlamasından 
bir ilə yaxın müddətdə İranda vəziyyət 
dəyişibmi? Düzdür, bu hadisələr 
bütün iranlıların hüquqları uğrunda 
mübarizəyə çevrilsə də, yekunda qələbə 
qazana bilmədi. Lakin hər kəs əmindir 
ki, hadisələr təkrarlana bilər. Etirazlar 
hələlik səngisə də, zaman-zaman 
yenidən alovlanır. Məhz yeniyetmənin 
qətlindən sonra dəfələrlə müxtəlif 
səpkili aksiyalar yaşanıb. Lakin hər 
dəfə də vahid rəhbərliyin olmaması, 
plansızlıq onun irimiqyaslı aksiyaya 
çevrilməsinə imkan verməyib.

HAKİMİYYƏT QORXU İÇİNDƏDİR
Buna baxmayaraq, üstündən 

bir ilə yaxın müddət keçsə də, 
hakimiyyət 22 yaşlı Məhsa 
Əmininin ölümündən sonra 
başlayan genişmiqyaslı 
etirazın təkrarlanmasından  
ehtiyat edir. Rəsmilər ciddi 

şəkildə inanırlar ki, 
hökumət əleyhinə etirazların 
başlamasının sentyabr ildönümü 
müxalifətə yenidən küçələrə 
qayıtmağa əsas verəcək. Bu vəziyyət 
Tehran rəhbərliyinin qarşısında 
hətta kiçik müqavimət ocaqlarını 
yatırmaq üçün müxtəlif vasitələri 
nəzərdən keçirməyə məcbur edir. 
Lakin İranın mövcud hakimiyyəti ciddi 
seçim qarşısındadır. Əgər aksiyaları 
zor gücünə yatırtmaqda davam 
edəcəksə, o zaman 2024-cü il mart 
ayında keçiriləcək Məclis (parlament) 
seçkilərində ciddi zərbə ala bilər. 
Maraqlıdır ki, hökumət əleyhinə 
çıxışların təkrarlana biləcəyindən 
narahatlığını ali liderin ali təhsil 
müəssisələrindəki nümayəndəsi 
Mustafa Rüstəmi dilə gətirib. Tehranda 
ictimai tədbirdə çıxış edən Rüstəmi, 
indi universitetləri “yeni iğtişaşların” 
başlamalı olduğu əsas yer hesab 

etdiklərini deyib. O, 
Əmininin ölümü 
ilə bağlı küçə 

aksiyalarına toxunaraq, “Düşmənlərin 
keçən il İrana qarşı tarixin ən mürəkkəb 
birləşmiş müharibəsini başlatdıqlarını 
söyləmək mübaliğə olmaz” deyib. 
Əlavə edib ki, “Keçən ilki iğtişaşların 
ildönümündə bir şey edə bilməsələr, 
tamamilə əzilmiş olacaqlar”. 

REJİM UNİVERSİTETLƏRƏ NƏZARƏTİ 
GÜCLƏNDİRİR 

Bununla yanaşı, İslam İnqilabı 
Keşikçiləri Korpusunun (SEPAH) siyasi 
məsələlər üzrə komandirinin müavini, 
briqada generalı Yadullah Cavani də 
İrandakı ali təhsil müəssisələrinin 
hökumət əleyhinə aksiyalar üçün 
start meydançasına çevrilə biləcəyi 
ilə bağlı qorxularını təsdiqləyən 

bəyanatla çıxış edib. Etirazlara 
görə kənar qüvvələri 
günahlandıraraq, 
müxalifətə qarşı 
sərt çağırışları ilə 
tanınan hərbi lider 
universitetlərə nəzarətin 
gücləndirilməsinin yeni 

etiraz dalğasının 
qarşısını almağa 
kömək edəcəyinə 
əminliyini ifadə 
edib. Onun 

sözlərinə görə, bu, 
gələn ilin martına 

təyin olunan seçkilərə 
qədər edilməlidir.

ETİRAZDAN ƏVVƏLKİ  ETİRAZDAN ƏVVƏLKİ  
REALLIĞA GERİ DÖNÜŞREALLIĞA GERİ DÖNÜŞ

 Tehrana qarşı çıxan telekanallar öz 
tələbə mənbələrinə istinadən bildirirlər ki, 
İranın Ali Milli Təhlükəsizlik Şurası artıq 
yerli universitetlərə tələbə və müəllimlərə 
nəzarət etmək üçün fövqəladə səlahiyyətlər 
verib. Bu ay Böyük Britaniyanın “Guardian” 
qəzeti bəzi ali təhsil müəssisələrinin 
hicaba laqeyd yanaşan qız tələbələrə qarşı 
təzyiqlərə başladığını bildirib. Əlliyə yaxın 
tələbənin sanksiyalara məruz qaldığı 
bildirilib. Üstəlik, professor-müəllim 
heyətinin nümayəndələri də repressiyaya 
məruz qalıblar. 

İyulun 16-dan İslam Respublikasında 
hicab geyinmə qaydalarına riayət 
olunmasına nəzarət etməli olan piyada 
və avtomobil patrullarının bərpası da 
qorxulu görünür. Polisin verdiyi məlumata 
görə, təşəbbüs ayrı-ayrı vətəndaşların və 
ictimai təşkilatların müraciəti əsasında 
irəli sürülüb. İdeya prezident İbrahim Rəisi 
və ədliyyə orqanları tərəfindən bəyənilib. 
Faktiki olaraq, bu tədbirlər etirazdan əvvəlki 
reallığa geri dönüş deməkdir: 2022-ci ilin 
sentyabrında küçə aksiyaları fonunda əxlaq 
polisi tamamilə ləğv edilmədi, əksinə, yəqin 
ki, lazımsız gərginlik amili yaratmamaq üçün 
gözdən itdi.

AZƏR NURİYEV
azernuriyev@kaspi.az
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Hökumət əleyhinə hərəkatın da öz 
problemləri var. Vaşinqton Yaxın Şərq 
Siyasəti İnstitutunun (WINEP) hesabatında 

qeyd edilib ki, indi müxalifətin kifayət qədər 
liderləri var: “Amma, hələlik heç kim siyasi 

qruplar və fraksiyalar arasında 
koordinasiya qura bilməz, milli 
koalisiyanın yaradılmasından 
başqa. İranda siyasi hərəkatı 
idarə edəcək gələcək 

liderliyi formalaşdırmaq 
üçün əksər partiyalar və 
demokratiyaya keçidə nail 
olmağa ümid edən şəxslər 

kollektiv razılaşmaya 

gəlməlidirlər”. 
Ekspertlər hesab edir ki, İrandakı 

etirazların çox dərin səbəbləri var. Ən əsası 
odur ki, İran etirazlarının heç bir yerdə rast 
gəlinməyən, daim sosial və siyasi zəlzələlər 
yaradan iqtisadi və sosial-mədəni əsası 
var. İran elitası - məmurlar və onların 
ailələri tək siyasi və inzibati hakimiyyətə 
deyil, həm də bütün iri dövlət və özəl 
şirkətlərə nəzarət edən şəxslərdir. Bu 
şirkətlər dövlət sifarişləri, subsidiyalar və 
vergi güzəştləri alırlar. Onlar çox səmərəli 
işləmirlər, xəzinədən külli miqdarda pul 
alaraq vəsaitləri israf edirlər. Əhalinin 
qalan hissəsi isə xəzinəyə pul qazandırır. 90 

milyon iranlının yarısından çoxu yoxsulluq 
həddindən aşağı həddə yaşayır. Bu il ÜDM 
artımının 2 faizə çatacağı proqnozlaşdırılır. 
Rəsmi rəqəmlərə görə, inflyasiya 
ildə təxminən 50 faiz idi, lakin 
sonra (bu, bir neçə ay əvvəl 
baş verdi) hökumət müvafiq 
statistik məlumatları dərc 
etməyi tamamilə dayandırdı. 
Buna baxmayaraq, son bir 
ildə ətin qiymətinin 90 faiz 
artdığı məlumdur. Bütün 
bunlar da onu deməyə 
əsas verir ki, etirazlar 
mütəmadi olacaq.

Yadullah CavaniYadullah Cavani Mustafa Rüstəmi Mustafa Rüstəmi 

29 IYUL ŞƏNBƏ 2023



TURIZM8 29 IYUL ŞƏNBƏ 2023

X aricə müxtəlif toy, bal 
ayı səfərləri geniş vüsət 
alıb. Bu istiqamətdə 

konkret turların meydana 
çıxması ilə belə marşrutların 
coğrafiyası daim genişlənir. 

Əgər 2000-ci illərin 
əvvəllərində hamı füsunkar 
çimərlik mənzərələrinin 
dalınca gedirdisə və toy üçün 
Maldiv adalarını seçirdisə, 
bu gün cəlbedici ölkələrin 
siyahısı dəyişib. Məsələn, 
nikah qeydiyyatı və bal ayı 
səyahətini birləşdirməyi 
seçməklə vaxt və pula qənaət 
edənlər, toyun yerindən və 
növündən asılı olaraq, xaricdə 
qeydetmənin öz ölkəsində 
ənənəvi toydan daha ucuz ola 
biləcəyini düşünənlər, eynicinsli 
nikahları rəsmiləşdirməyin 
yeganə yolunu xaricdə toy 
etməkdə görənlər və s. var. 
Xaricdə keçirilən toyun unikal 
təcrübələr və xatirələr verə 
biləcəyini hesab edənlər də 
çoxdur. Məsələn, cütlüklər 
çimərlikdə, qalada və ya dağın 
təpəsində evlənməyi seçərək, 
həqiqətən, unudulmaz anlar 
yaşaya bilirlər. 

TOY ETMƏK ÜÇÜN ƏN ÇOX 
ISTƏNILƏN ÖLKƏLƏR 

Bu gün toylar planetimizin 
hər hansı bir küncündə, yeni 
evlənənlərin istədiyi yerdə heç 
bir problem olmadan keçirilə 
bilər. Müşahidələrə əsasən, 
hazırda Hindistan dünyanın ən 
məşhur toy məkanıdır. İtaliya 
ikinci ən populyar toy marşrutu 
kimi sevilir. Avropa ölkələrində 
yaşayan sakinlər üçün İtaliya 
nikah bağlamaqdan ötrü ən 
arzu olunan yerdir: Apennin 
adalarında evlənmək istəyənlər 
arasında Şotlandiya, Şimali 

İrlandiya, Fransa, 
Danimarka, 
Yunanıstan, 
Norveç və 
İsveçrənin 
vətəndaşları 
çoxluq təşkil 

edir. 
Toy və 
bal 
ayını 

İtaliyanın ayrı-ayrı 
bölgələrində, adalarında 
və ya “Cülyettanın evi” 
kimi turistik məkanlarda 
qeyd edənlər günü-gündən 
çoxalır. Həmçinin, Maldiv 
adaları toy mərasimləri 
üçün ən populyar yer 
sayılır. Xorvatiya, 
Türkiyə və Ukraynadan 
olan cütlüklər ən çox bu 
heyrətamiz tropik adada 
toy edirlər. Xaricdə bir 
sıra mehmanxanalarda bal 
ayına gələnlər üçün xüsusi 
otaqlar var. Turizm biznesi 
müştərilərinin istənilən 
istəklərini təmin etməyə 
çalışır. Gənc cütlüklərin 
istəklərindən asılı olaraq 
onlar üçün xüsusi marşrut 
hazırlanır. 

SADƏ QEYDIYYAT 
PROSESINƏ VƏ 
MƏNZƏRƏLƏRƏ 
DIQQƏT YETIRILIR 

Evlilik üçün ölkə seçərkən 
əksər cütlüklər qeydiyyat 
prosesinin sadəliyinə və 
mənzərələrə diqqət yetirirlər. 
Bu baxımdan, Gürcüstan və 
Türkiyə tez-tez xarici toy üçün 
ən yaxşı yerlərin siyahısında 
görünür. Bu, həmin 
ölkələrdə əcnəbilər üçün 
nisbətən sadə və aydın nikah 
prosedurlarının olması ilə 
bağlıdır. Məsələn, Gürcüstanda 
cütlüklər cəmi bir günə evlənə 
bilirlər və bu, digər ölkələrlə 
müqayisədə kifayət qədər 
büdcəyə uyğundur. Türkiyə 
həm də əcnəbi cütlüklər 
üçün məşhur toy məkanıdır. 
Evlənənlər sərfəli qiymətə 
çoxlu gözəl məkanları seçə 
bilirlər. “Evlənmək asanlığı 
ilə yanaşı, Gürcüstan və 

Türkiyə heyrətamiz təbii 
mənzərələri, tarixi 
memarlığı və canlı 
mədəniyyətləri ilə də 

məşhur 
toy 
məkanlarıdır. Bu 
ölkələr sevgilərini 
xüsusi şəkildə 
qeyd etmək istəyən 
cütlüklər üçün unikal və 
unudulmaz təcrübə təqdim 
edir”, - deyə turizmçilər 
qeyd edirlər. Maraqlıdır 
ki, Türkiyə Afrikadan olan 
yeni evlənənlər arasında 
populyarlıq baxımından 
üçüncü, şimali amerikalılar 
arasında isə beşinci yerdədir. 

Turizmçi Tərlan Quliyev də çalışdığı 
firmanın toy turizmi ilə məşğul 
olduğunu bildirir: “Bu yaxınlarda 
Rusiyadan olan qonaqlar üçün toy turu 
təşkil etdik. Davamlı olaraq toy və bal ayı 
turu ilə məşğul oluruq. Yaxın aylarda bir 
neçə toyumuz da olacaq”. T.Quliyevin 
sözlərinə görə, toy turizmi marşrutu, 
əslində, bizim ölkəmizdə populyar deyil, 

ancaq Azərbaycan son illərdə özünü 
turizm destinasiyası kimi tanıtdıqdan 
sonra bir çox şirkətlər ölkəmizdə də 
toy turları təşkil etməyə çalışırlar: 
“Ölkəmizdə toy turizminin təşkili 
və inkişafı üçün təbiət mənzərələri, 
tarixilik, mədəniyyət və s. şərait 
imkan verir. Hazırda bu istiqamətdə 
dünyada Qərbi Avropa ölkələri, xüsusən 

İtaliyanın şimal hissəsi və Türkiyənin 
kurort zonaları populyarlıq qazanıb. 
Ancaq bizim ölkəmizə də hindistanlılar, 
ruslar bu məqsədlə gəlirlər. Hesab 
edirəm ki, ölkəmiz turizmin digər 
növlərində olduğu kimi toy 
turizminin inkişafı istiqamətində 
də irəli gedə bilər. Sadəcə, 
müəyyən yatırımlar lazımdır”.

TƏRANƏ MƏHƏRRƏMOVA
taranamaharramova@kaspi.az

Turizmçilərin fikrincə, 
gənclərin müraciətləri arasında 
toy turizmi artıq bizim ölkəmizdə 

də populyarlaşır. Yalnız toy 
turizmi üzrə ixtisaslaşmış firmalar 

müştərilərinə rəsmi mərasim və toy 
mərasimi, simvolik toy mərasimi, 
romantik bal ayı paketləri təklif edirlər.

Turizmçi Əfsun Əhmədovun sözlərinə 
görə, elə turizm şirkətləri var ki, sifariş 
olanda toy turizmi ilə məşğul olurlar: 
“Marşrut hələ yeni canlanır. Demək 
olmaz ki, maraq böyükdür, amma ildən-
ilə sifarişlərin sayında artım müşahidə 
olunur”. Turizmçi bildirir ki, toy turizmi 
marşrutu üzrə ölkəmizin getmə və gəlmə 
turizmində artımlar var. Azərbaycan 

vətəndaşları toy və ya bal ayı üçün 
daha çox Türkiyə və Qərbi Avropa 
ölkələrinə səyahət edirlər: “Maldiv 
adaları kimi yerlər toy turizmi üçün 
məşhur olsa da, azərbaycanlı cütlüklər 
adaları o qədər də sifariş etmirlər. 
Bu, əsasən, qiymətlərin baha olması 
ilə bağlıdır”. Turizmçinin sözlərinə 
görə, bizim ölkəmizə toy turizmi ilə 

bağlı maraq göstərənlər, əsasən, 
Hindistan vətəndaşlarıdır: “Onlar 

Bakıda nikah mərasimlərini 
keçirirlər. Həm özləri maraqlı 
layihələr irəli sürür, həm 
də bizim turizm şirkətləri 

paketlər təklif edirlər”. 
Ə.Əhmədov hesab edir ki, 

turizmin bu marşrutunu 
genişləndirmək 
faydalı olar: 
“Bir çox ölkələr 

kimi biz də toy 
turizmi üzrə turistləri 

cəlb edə bilərik. Bu 
ölkəmizin daha 

çox tanınmasına 
və turizmin 

inkişafına 
səbəb 

olar”.

BIZIM ÖLKƏMIZDƏ 
POPULYAR 

OLMASA DA...

Öz xoşbəxt günlərini xaricdə keçirmək istəyənlərin sayı artmaqdadır. Əgər 2000-ci illərin əvvəllərində hamı 
füsunkar çimərlik mənzərələrinin dalınca gedirdisə və toy üçün məkan kimi Maldiv adalarını seçirdisə, bu 

gün cəlbedici ölkələrin siyahısı dəyişib. Toy etmək üçün məkan kimi Azərbaycanı seçənlər də var.

Əfsun Əfsun 
ƏhmədovƏhmədov

Tərlan 
Quliyev

BIRINCI SEÇIM DEYILIK, AMMA POTENSIALIMIZ VAR

TOY TURIZMININ TOY TURIZMININ 
CƏLBEDICI TƏRƏFLƏRICƏLBEDICI TƏRƏFLƏRI

TOY TURIZMININ TOY TURIZMININ 
CƏLBEDICI TƏRƏFLƏRICƏLBEDICI TƏRƏFLƏRI
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İLHAMƏ ƏBÜLFƏT

Azad İstehlakçılar Birliyinin 
sədri Eyyub Hüseynovun 
sözlərinə görə, ölkəmizə kərə 
yağının idxalının azalmasının 
bir neçə səbəbi var: “Əsas 
səbəblər istehlakçıların kərə 
yağına əlçatanlığının azalması 
və ya yay mövsümü olduğu 
üçün tələbatın azalmasıdır. 
Ölkəmizdə qatqısız kərə yağı 
istehsal edən və xaricdən 
idxal edən müəssisələr var. 
Amma burada və xaricdən 
saxta, qarışıq yağı gətirib 
qablaşdıranlar da az deyil. 
Fikrimcə, AQTA bu sahədə 
müəyyən işlər görməlidir”.

E.Hüseynov vurğulayıb 
ki, kərə yağı ilə bağlı çoxsaylı 
təzadlar mövcuddur: “Beş 
il əvvəl Yeni Zelandiyada 
Azərbaycana göndərilən 
kərə yağlarının istehsal 
edildiyi zavodda, fermer 

təsərrüfatlarında oldum. Orada 
inəklər açıq otlaqlarda otlayır, 
steril şəraitdə süd sağılır. 
Həmin müəssisə ölkəmizə 
qatqısız kərə yağı ixrac edir. 
Amma, Yeni Zelandiyadan 
başqa firmalar da kərə yağı 
gətirirlər. Bəzən yağların 
etiketlərinin üzərində inək 
şəkli qoyulur və “natural” sözü 
yazılır. Bununla da insanları 
aldadırlar ki, guya təmizdir. 
Amma kiçik hərflərlə qeyd 
edilir ki, qarışıq yağdır. 
Vətəndaşların da əksəriyyəti 
böyük hərflərlə yazılanlara 
aldanır. Bu kimi məsələlər öz 
həllini tapmalıdır. Vətəndaşı 
bu cür yazılarla aldadanlar 
cəzalandırılmalıdır”.

SAXTA KƏRƏ YAĞININ 
HANSI FƏSADLARI VAR?

Qida məsələləri üzrə ekspert 
Ağa Salamovun sözlərinə görə, 
bəzən “kərə yağı” adı altında 

satılan yağlar 
var ki, onlar 

insan 

orqanizmində fəsadlara yol 
açır: “Belə qarışıq yağlar 
insanda ürək-damar, mədəaltı 
vəz, qaraciyər xəstəliklərinə 
səbəb olur”.

Ekspert deyir ki, 
Azərbaycanda əsl kərə yağları 
var: “Nehrə yağı var və onun 
tərkibi çox faydalı yağ turşuları, 
vitamin və minerallarla 
zəngindir. Bəzən deyirlər ki, 
bu, bitki tərkibli kərə yağıdır. 
Amma nə bitkisi olduğu heç 
bilinmir. Kərə yağı heyvan 
mənşəli yağdır və süddən əldə 
olunur. Onun bitki tərkibli 
olması mümkün deyil. Əgər 
kərə yağında bitki yağı varsa, 
onu qatılaşdırmaq üçün istifadə 
ediblər. Həmin yağlar hidrogen 
püskürtməklə müəyyən bir 
istiliyə, məsələn, 250 dərəcəyə 
çatdırılır. Bunu edirlər ki, 
bitkinin qoxusunu dəyişsinlər. 
Nəticədə, qatı bir maddə əldə 
edilir və rəng, dadlandırıcılar 

vurub kərə yağı adı ilə 
satırlar”. A.Salamov əlavə 
edib ki, yağlılığı 82 faiz 
təşkil edən kərə yağını 

qatqısız saymaq olar: 
“Onun yağlılığının 

82 faiz olub-
olmaması 
laboratoriya 
nəticələri ilə 
bilinə bilər”.

Dövlət Gömrük Komitəsinin 
hesabatına əsasən, Azərbaycan 
kərə yağı və süddən hazırlanmış 

digər yağların idxalını 21% azaldıb. Belə 
ki, bu il ölkəmizə 8 min 501 ton kərə 
yağı və süddən hazırlanmış digər yağlar 
idxal olunub. İdxal dəyəri 47 milyon 019 
min ABŞ dolları təşkil edib. Bu, 2022-ci 
ilin müvafiq dövrü ilə müqayisədə 2 min 
276 ton (21,1 %), dəyər baxımından isə 
14 milyon 168 min ABŞ dolları (23,1 %) 
azdır. Bu rəqəmlər onu göstərir ki, ya 
insanlarımız kərə yağı yeməyi azaldıblar, 
ya da daxildəki istehsal artıb.  

YERLI ISTEHSAL TƏLƏBATI ÖDƏMIR
Kənd təsərrüfatı məsələləri üzrə 

ekspert Cəfər İbrahimli də belə düşünür. 
Onun sözlərinə görə, kərə yağı və süddən 
hazırlanmış digər yağların idxalında 
ötən ilin müvafiq dövrü ilə  müqayisədə 
2 min 200 tondan çox azalma var: 
“Bunun qarşılığında Azərbaycanda süd 
istehsalı artıb. Eyni zamanda, keçən ilin 
yarımilliyi ilə müqayisədə yerli kərə yağı 
istehsalı 760 ton və ya 6 % artıb. Amma 
rəqəmlərdən də görünür ki, idxalın 
həcmindəki azalma daxili istehsalın 
artmasından üç dəfə çoxdur”.

Ekspert deyir ki, rəqəmlərə nəzər 
saldıqda kərə yağı və süddən hazırlanmış 
digər yağların idxalının azalması daxili 
istehsal tərəfindən qarşılanmır: “Buna 
səbəb qiymət artımı fonunda alıcılıq 
qabiliyyətinin, paralel olaraq, kərə 
yağlarının istifadəsinin azalması ola bilər. 
Bu il ərzində də süd istehsalının maya 
dəyəri yüksək olaraq qalacaq, kərə yağı 
qiymətinin də aşağı düşməsi gözlənilmir. 
İstehlakçıların digər 
ucuz yağlardan 
istifadə etməsi 
nəticədə kərə 
yağı idxalının 
azalmasına 
səbəb 
olur”.

MARKETLƏRDƏ TƏKLIF 
OLUNAN KƏRƏ YAĞLARI

Marketlərdə təklif olunan 
kərə yağlarının qiymətləri 
ilə maraqlandıq. Belə 
ki, marketlərdə yağlılığı 
82 faiz təşkil edən 
kərə yağının qiyməti 
markalara görə 16,90 - 
23,50 manat arası dəyişir. 
Təbii ki, marketlərdə qarışıq 
kərə yağı da satılır ki, onların 
da qiymətləri 4,60 manatdan 
başlayır. 

YERLI YAĞLARIMIZ QIYMƏT 
RƏQABƏTINDƏ UDUZURLAR

İqtisadçı ekspert Rauf Qarayev 
deyir ki, yerli kərə yağımız 
keyfiyyətlidir, amma qiymət 
cəhətdən rəqabətdə xaricdən gələn 
məhsullara uduzur: “Çünki xaricdən 
gələn məhsullar daha çoxdur və 
daha çox reklam olunur. Nəticədə, 
istehlakçı reklamda gördüyü kərə 
yağına üstünlük verir. Eyni zamanda, 
tələbat olsa da, yerli istehsal daha 
azdır. Bunun bir səbəbi də xarici 
bazara üz tutmaq niyyətləridir. 
Əgər məhsul keyfiyyətlidirsə, xarici 
bazardan daha çox gəlir əldə edə 
bilərlər”.

Ekspert hesab edir ki, yerli 
istehsal olan kərə yağının marketinqi 
gücləndirilməlidir: “Kərə yağı həm 
keyfiyyət, həm də qiymət baxımından 
vətəndaşa sərf edən olmalıdır. 
Təəssüf ki, bizdə kərə yağının 
qiyməti bahadır və hər adamın 
cibinə uyğun 
deyil”.  

Azərbaycana 
idxal olunan kərə 
yağlarının həcmi azalıb. 
Ekspertlər deyir ki, bunun 
səbəbi qiymət artımı fonunda 
alıcılıq qabiliyyətinin, paralel 
olaraq, kərə yağlarının istifadəsinin 
azalması ola bilər. Yəni, qiymətlər 
baha olduğu üçün istehlakçılar digər 
ucuz yağlardan istifadəyə yönəlirlər. 

KƏRƏ YAĞLARI ILƏ 
BAĞLI ÇOXSAYLI TƏZADLAR

Cəfər Cəfər 
IbrahimliIbrahimli

 Rauf  Rauf 
QarayevQarayev

Ağa Ağa 
SalamovSalamov

Eyyub Eyyub 
HüseynovHüseynov

ƏL YANDIRAN QIYMƏTLƏR ƏL YANDIRAN QIYMƏTLƏR 
SATIŞI AZALDIBSATIŞI AZALDIB

61MLN. 187MIN

47MLN. 019MIN

10777ton
2023

(YANVAR-
IYUN)

2023
(YANVAR-

IYUN)

2022
(YANVAR-

IYUN)

8501ton

2022
(YANVAR-

IYUN)

KƏRƏ YAĞI IDXALI
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Azərbaycanda bir mənzilin bir neçə 
şəxsə satılması ilə bağlı problem hələ 
də qalmaqdadır. Bu problem Sosial 

Tədqiqatlar Mərkəzinin müvafiq hesabatında 
da əksini tapıb. Mərkəzin sədri, millət vəkili 
Zahid Orucun sözlərinə görə, qeyri-rəsmi 
məlumatlara əsasən, bir mənzilin bir neçə 
şəxsə satılması cinayətinin qurbanı olan 
şəxslərin sayı 5250 nəfərdir: “Nəzərə alsaq 
ki, hər vətəndaş minimum 4 nəfərlik ailə 
tərkibinə malikdir, onların məruz qaldığı 
stress və maliyyə itkiləri hökumətdən bu 
sahədə təsirli tədbirlər görməyi tələb edir. 
Azərbaycandan Avropa Məhkəməsinə 
müraciətlərin  90 faizə qədəri mülkiyyət 
hüquqları ilə bağlıdır”.  Bəs bu problem niyə 
həllini tapmır?

 
BIR MƏNZIL 37 ADAMA SATILIB

Hüquqşünas Ceyhun Cəfərli bildirdi ki, bu 
rəqəmin əksər hissəsi əvvəldən bu problemlə 
üzləşənlərə aiddir: “Bir mənzilin iki və daha 
artıq şəxsə satılması halları 2003-2013-cü 
illər ərzində daha çox baş verirdi. Mənim 
təcrübəmdə də belə bir hal yaşanmışdı. Bir 
mənzilin 37 adama satıldığı həmin hadisə 
Yeni Yasamal ərazisində baş vermişdi”. 

QEYDIYYATI YALNIZ MTK ÖZÜ APARIR
C.Cəfərlinin fikrincə, bununla bağlı 

qanun var, lakin ona əməl edilmir: “Mülki 
Məcəllədə, eləcə də, “Daşınmaz 
əmlakın dövlət reyestri 
haqqında” 

qanunda bildirilir ki, tikililər qabaqcadan 
daşınmaz əmlakın dövlət reyestrində qeydə 
alına bilər. Bu zaman həmin tikililərə dair 
mülkiyyət sənədini əvəz edən arayış tərtib 
edilir. Həmin arayış tikinti sahibinə 
təqdim olunur. Bu sənəd bina 
istismara qəbul edilənə qədər 
mülkiyyət sənədini əvəz edir. 
O, çıxarış deyil və mənzildən 
istifadə üçün əsas vermir. 
İstifadə üçün mənzil istismara 
verilməlidir. Arayış alqı-satqı 
zamanı vətəndaşın adına keçir. 
Sonra MTK rəhbəri mənzili ikinci dəfə 
sata bilmir. 

Bir mənzilin bir neçə şəxsə satılması halı 
oradan qaynaqlanır ki, həmin mənzillərə 
dair dövlət tərəfindən verilən sənəd təqdim 
olunmur, mənzilin çıxarışı, qeydiyyatı 
yoxdur. Qeydiyyatı yalnız MTK 
özü aparır. O da rəsmi deyil. 
Vətəndaş pulu ödəyir, sənəd 
alır. Başqa bir vətəndaşa 
evi ikinci dəfə satmamağa 
dair heç bir hüquqi sənəd 
yoxdur. Mənzil 
həm təmirsiz, 
həm də 
sənədsiz olduğu 
üçün vətəndaş 
asanlıqla aldadılır. 
Binanın inşaatına 
başlanılanda, 
layihələndiriləndə 
reyestrdə qeydiyyata 

alınsa, bütün 
mənzillərə 
arayış verilsə, 

əhali məlumat-
landırılsa, 

qanun tam işlək vəziyyətdə olsa, vətəndaş da 
biləcək ki, bina tikilirsə, deməli çıxarışı var. 
Vətəndaş yarımçıq tikilidən də mənzil almaq 
istəsə, MTK rəhbərliyindən arayış tələb edə 

biləcək”. 

“10 MANATLA BINA TIKƏRLƏR?”
Hüquqşünas düşünür ki, 

insanları aldadan şəxslərə nə 
qədər ağır cəza verilsə də, azdır: 
“Onları Cinayət Məcəlləsinin 

“dələduzluq maddəsi” ilə cəza 
gözləyir. Cəza ələ keçirilən vəsaitin 

miqdarından və cinayətin xarakterindən 
asılı olaraq dəyişir. Xeyli miqdarda ziyan 
vurmaqla törədildikdə 4 min manatdan 7 
min manata qədər cərimə, yaxud 1 ildən 
5 ilə qədər azadlıqdan məhrum etməklə 

cəzalandırılır. Külli miqdarda ziyan 
dəyirsə, 5 ildən 10 ilə qədər azadlıqdan 

məhrumetmə cəzası nəzərdə tutulur. 
10 ildən 14 ilə qədər cəza 

verilməsi də mümkündür. 
Əksər hallarda vətəndaş 

pulunu ala bilmir, 
çünki həbsdə olan şəxs 

mülkünü başqalarının 
adına keçirir. Qanunda isə yazır 
ki, əgər bir müəssisə yaradılırsa, 
onun nizamnamə kapitalı elə 
olmalıdır ki, kreditorların 

tələbini ödəmək 
imkanı olsun. 
Amma bəzən 
nizamnamə 

kapitalında 10 
manat yazılır. 

Binanın dəyəri 
isə 50 milyondur. 

Bu məbləğlə bina 
tikərlər?”

Bir mənzilin bir neçə şəxsə satılması hallarına indi də rast gəlinir. Tikinti şirkətlərinə inamın azalmasına 
şərait yaradan bu mənfi tendensiyanın qurbanlarının sayı da təşviş yaradır. Ekspertlər 

sözügedən sahədə qanunvericiliyin təkmilləşdirilməsinə ehtiyac olduğunu deyirlər. 

Ceyhun Ceyhun 
CəfərliCəfərli

Elnur Elnur 
FərzəliyevFərzəliyev

Ekspert qeyd etdi ki, bu 
məsələdə əsas müzakirə 
mövzusu həm də tikinti 
şirkətləri ilə vətəndaşlar 
arasında vahid müqavilə 

formasının tərtibilə 
bağlıdır: “Bütün 

şirkətlər eyni formalı 
müqavilədən 
istifadə etsələr daha 
yaxşı olar. Çünki 
tikinti şirkətlərinin 

satış şöbələrində müqavilələr 
müxtəlifdir. Vahid müqavilə forması 
olmadığına görə orada vətəndaşın 
hüquqları tam əksini tapmır. Vahid 
müqavilə forması yaradılsa, hər iki 
tərəfin hüquqları qorunar”. 

SATIŞI ŞIRKƏT YOX, 
DÖVLƏT QURUMU APARSIN

E.Fərzəliyevin sözlərinə görə, satışı 
səlahiyyətli dövlət qurumu aparsa, 

insanlarda 
da inam formalaşar: “Bəzi fırıldaqçı 
tikinti şirkətlərinə görə digər şirkətlərin 
gördükləri işlərə də xələl gəlir və bu 
sahəyə inamsızlıq yaranır. Tikinti 
şirkətləri binanı tikməli, amma satış 
prosesini MTK deyil, hansısa dövlət 
qurumu aparmalı, baza olmalıdır. Bu 
zaman vətəndaşda da inam formalaşar 
ki, evi mənə satan tikinti rəhbəri deyil, 
səlahiyyətli dövlət qurumudur. Bu 

halda heç 
bir tikinti 

şirkəti vətəndaşı aldada 
bilməyəcək. Həmçinin, 
mənzillərin reyestri 
aparılarsa, təkrar satış 
zamanı mənzil sahibi 
dövlətə vergi 
ödəyəcək, 
insanlar öz evinə 
qeydiyyata 
düşə 
biləcək”.

ZƏRIF SALMANLI
zarifsalmanli@kaspi.az

ALQI-SATQI PROSESINDƏ VAHID MÜQAVILƏ FORMASI

ILLƏRDIR HƏLLI ILLƏRDIR HƏLLI 
TAPILMAYAN TAPILMAYAN PROBLEMPROBLEM

Əmlak məsələləri üzrə ekspert 
Elnur Fərzəliyev dedi ki, bu sahədə 
yeni qanun layihəsinə ehtiyac var: 
“MTK, yaxud MMC - tikinti şirkəti 
bina inşa edərkən, satışını həyata 
keçirərkən bütün hüquqi bazalar 
şirkətdə olur. Yəni, şirkət mənzili 
özünün hazırladığı müqavilə ilə satır. 
Möhür və imza da şirkətə məxsus 
olduğuna görə mənzili başqa şəxslərə 
də sata bilər. Bu proses daha çox 
tikilməkdə olan binalarda yaşanır. 
Çünki hazır binada mənzillərin 
sahibləri bəllidir. Bina tikilib başa 
çatana qədər hansısa formada pul 
qazanmaq və ya xərclərini qarşılamaq 
üçün bu cür addımlar atırlar. Çox 
vaxt tikinti prosesini yubadırlar. 3 ilə 
təhvil veriləcək binanı bəzən 5-6 ilə 

tikirlər ki, əməllərinin üstü 
açılmasın. Bu səbəbdən 

yeni qanun layihəsi 
hazırlanmalıdır”.

BÜTÜN HÜQUQI BAZALAR 
ŞIRKƏTDƏ OLUR

5250 nəfər

MƏNZIL 
DƏLƏDUZLUĞUNUN 
QURBANI OLANLAR

2003-2023-
cü illərdə



Dünyanın 
hər yerində 

kəndlərin 
boş qalması 
və əhalinin 

iri şəhərlərə 
köç etməsi 

ciddi 
problem 

kimi qəbul 
edilir. 

Azərbaycan-
da da bu hal 
yaşanır. Artıq 

ölkəmizdə 
əhalisinin 
sayı iki-üç 
nəfər olan 
kəndlər də 

var. Kənddən 
şəhərə 

köç aqrar 
sektora da 
mənfi təsir 

göstərir. 

BU KƏNDDƏ CƏMI 1 NƏFƏR YAŞAYIR

EKOLOJI PROBLEMLƏRLƏ BAĞLI 
TƏDBIRLƏR GÖRÜLMƏLIDIR

Sosiologiya elmləri doktoru 
Rəfail Həsənov bildirdi ki, bu 
gün dünyanın bir çox əyalətləri 
boşalır, insanlar böyük mərkəzlərə 
axın edir: “Kəndlərin boşalması 
problemi postsovet respublikaları 
üçün də aktualdır. Dövlət 
Statistika Komitəsinin hesabatında 
da Azərbaycanda əhalinin ən az 
məskunlaşdığı kəndlərin adları 
açıqlanıb. Bu, Şamaxı rayonunun 
Acıdərə kəndidir. Belə ki, həmin 
kənddə cəmi 1 nəfər yaşayır. 
Əhali sayına görə sonrakı yerləri 
isə İsmayıllı rayonunun Pirqəm 
kəndi (2 nəfər), Gərzə kəndi (3 
nəfər), Dahar kəndi (5 nəfər) 
tutur. Bəzi rayonlarda da əhalisi 
az olan kəndlər var. Misal üçün, 
Neftçalanın Qızqayıtdı kəndində 
3, Siyəzən rayonunun Əlməkolu 
kəndində 4, Qaxın Bağtala 
kəndində 9 nəfər yaşayır.  

Ekspertin sözlərinə görə, 
kəndlərin 

boşalmasının 
səbəbləri var. 

Bunlardan 

biri urbanizasiyadır: “Xroniki 
maliyyə fonunda normal yolların, 
xəstəxananın və s. infrastrukturun 
olmaması da səbəblərə daxildir. 
Ona görə də insanların daha yaxşı, 
rahat yaşamaq istəyi yaranır. 
İqlim dəyişmələri də səbəblər 
sırasındadır. Belə ki, yağıntıların 
illik rejimi dəyişir, quraqlıq dövrü 
uzanır, su qıtlığı baş verir. Sel, 
sürüşmə kimi təbii fəlakətlərin 
başvermə riski artır, meşələr 
quruyur, torpaqlar deqradasiyaya 
məruz qalır və s. Bir-biri ilə 
bağlı olan bu əlverişsiz proseslər 
insanların yaşayışına, məişətinə 
mənfi təsir göstərir. Bu gün 
ölkəmizin əksər rayonlarında su 
qıtlığı müşahidə olunur. Hazırda 1 
milyona yaxın insan su qıtlığından 
əziyyət çəkir. Bu səbəbdən, 
kənd təsərrüfatı ilə məşğul olan 
insanlar gəlir götürə bilmirlər. 
Səbəblər sırasına yerli idarəetmə 
orqanlarının fəaliyyətsizliyi 
və səriştəsizliyi də 
əlavə edilmə-
lidir”.

R.Həsənov bildirdi ki, 
kəndlərin boşalmasının 
qarşısının alınması üçün həll 
yolları da var: “Miqrasiyaya 
səbəb olan ekoloji problemlər 
elmi cəhətdən araşdırılmalı 
və müvafiq tədbirlər 
görülməlidir. Su çatışmazlığı, 
torpağın eroziyası və digər 
problemlərin qarşısının 
alınması üçün dövlət 
proqramları hazırlanmalıdır. 

Eləcə də, bəzi yerlərdə 
torpaqların imkanlı 
şəxslər tərəfindən 
ələ keçirilməsi və 
bununla da yerli 
əhalinin əkin və otlaq 
sahələrindən məhrum 
olmasına 
qarşı ciddi 
addımlar 
atılmalı-
dır”.

E.Əmirov bir sıra kəndlərin 
boşalmasının Azərbaycan üçün 
müsbət və mənfi tərəflərinə 
toxunaraq deyib ki, bəzi 
yerlərdə kəndin boşalması 
müsbət amildir: “Məsələn, 
ucqar rayonlarımızda kənd 
var ki, 3-5 evdən ibarətdir. Bu 
kəndlərdə 3-5 ailənin yaşaması 
üçün elektrik, qaz təchizatı, 
yol və digər infrastrukturlar 
kifayət qədər xərc aparır. Həmin 
ailələri digər yaxın qəsəbələrə 
köçürmək daha rentabellidir. 
Əvəzində, o kəndlərdən kənd 

təsərrüfatının digər 
sahələri üçün 

istifadə 

oluna bilər. Amma elə kəndlər də 
var ki, sözün həqiqi mənasında 
vətəndaşların bu əraziləri 
boşaltması Azərbaycanın milli 
mənafeyinə xələl gətirər. Misal 
üçün, sərhədlərə yaxın kəndlərin 
boşalması yaxşı hal deyil. Ölkə 
olaraq məhz sərhədlərə yaxın 
kəndlərin boşalmaması üçün 
müəyyən təşviq alətlərindən 
istifadə etməliyik. Bu kəndlərdə 
iqtisadi cəhətdən daha fəal 
həyatın yaradılması üçün əlavə 
tədbirlərin görülməsinə ehtiyac 
var. Bu, milli maraqlara uyğun 
prosesdir”.  

Ekspert qeyd etdi ki, 
paytaxtda əhalinin sayının 
artmaması üçün proqramlı iş 
olmalıdır. Bu proqramın da 
özəyində regionların inkişafı 
yer almalıdır. Çünki regionların 
inkişafı olmadıqca əhali paytaxta 
üz tutur. Bu isə paytaxtda 
əhalinin artmasına, tıxaclara, 
iqtisadi cəhətdən səmərəsizliyə, 
müəyyən sahələrin 
yüklənməsinə gətirib çıxarır. 
Nəticə etibarı ilə, bu, ölkənin 
simmetrik inkişafına mane olan 
faktordur”.   

Rəfail Rəfail 
HəsənovHəsənov

HANSI KƏNDLƏRIN BOŞALMASI MÜSBƏTDIR?

Eldəniz 
Əmirov

Azərbaycanda əhalisinin sayı 50 
nəfərdən az olan 129 kənd var. 4 

246 kənd arasında 97-nin əhalisi 5 000 
nəfərdən çoxdur. Son illərdə kənddən 
şəhərə köçün miqyası sürətlə artır. Bu, 
aqrar sektora da ciddi təsir göstərir. 
Sosial şəbəkələrdə Lənkəranda, 
Gədəbəydə kənd evlərinin ya qapısının 
bağlı qalması, ya da ucuz qiymətə 
satılması ilə bağlı görüntülər yer alır. 

“KƏNDDƏN ŞƏHƏRƏ KÖÇÜN 
QARŞISINI ALMAQ MÜMKÜN 
DEYIL”

İqtisadçı Eldəniz Əmirov 
bildirdi ki, insanların vətəndaşı 
olduqları ölkənin 
istənilən yerində 
yaşamaq hüququ var: 
“Həmin hüququ 
kimsə onların 
əlindən ala bilməz. 
İnsanlar özləri 
seçim edirlər. Bu, 

təhsil, maddi imkanlar və potensialla 
bağlı məsələdir. Birmənalı olaraq, 
kənddən şəhərə köçün qarşısını almaq 
mümkün deyil. Prosesin qarşısını 
müvəqqəti almaq olar. Kimi isə hansısa 
kənddə yaşamağa məcbur etmək qeyri-
mümkündür. Amma iqtisadi metodlarla, 
müəyyən təşviq alətlərindən istifadə 
etməklə kəndlərin boşalmasının 
qarşısını almaq olar. Eyni zamanda, bu, o 
demək deyil ki, kəndlərin boşalmasının 
qarşısının alınması sərfəlidir. Məsələn, 
Rusiyada Uzaq Şərqdə kilometrlərlə 
ərazilər var ki, bir insan belə yaşamır. 

Kəndlər, qəsəbələr boşalıb. Çünki 
soyuq və əlverişsiz yerlərdir, 
müasir dünyaya inteqrasiya zəifdir. 
Azərbaycanda Gədəbəydə boşalan 

kəndlə bağlı məsələdə də 
bu hal özünü göstərir. 

Biz gələcəkdə də bu 
tendensiyanı görəcəyik. 
Tək bizdə yox, 

dünyanın hər bir 
yerində müşahidə 
olunacaq”.

ÖLKƏ 1129 IYUL ŞƏNBƏ 2023

BOSALAN KƏNDLƏR, BOSALAN KƏNDLƏR, 
QAPISI BAĞLI EVLƏRQAPISI BAĞLI EVLƏR

BƏXTIYAR MƏMMƏDLI   
bextiyarmemmedli@kaspi.az



BU HALLAR 
ƏSASƏN 

TƏCAVÜZ 
NƏTICƏSINDƏ 

OLUR
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Erkən dövrdə uşağı “ər 
evinə” yola salırlar. Təbii 
ki, hamiləlikdə uşağın 
bədəni yetkin olmadığı 
üçün ana bətnində döl 
yaxşı inkişaf etmir, qan 
dolaşımında problemlər 
yaranır, bəzən də müxtəlif 
infeksiyalarla mübarizə 
aparırlar. Nəticədə, abort 

etməyə məcbur olurlar.

Dövlət Statistika Komitəsinin azyaşlılar 
arasında abort statistikasına əsasən, 
2022-ci ildə Azərbaycanda 15-19 yaş 

qrupları arasında 2100 abort qeydə alınıb. 
Onlardan 15-17 yaş aralığında olanların sayı 
100, 18-19 yaş aralığında olanların sayı isə 
2 min olub. Bu rəqəmlər arasında xüsusilə, 
100 yetkinlik yaşına çatmayan qızın abort 
statistikası ciddi narahatlıq doğurur. Bəs 
bu artımın səbəbi nədir? Uşaqlar arasında 
abortların qarşısını almaq üçün nə etməliyik?

UŞAĞI “ƏR EVINƏ” YOLA SALIRLAR
Ailə, Qadın və Uşaq Problemləri üzrə 

Dövlət Komitəsi, uşaq məsələləri şöbəsinin 
məsləhətçisi Şəbnəm Cəfərova deyir ki, komitə 
tərəfindən tibb müəssisələrindən kənarda 
doğuş faktlarına nəzarətin gücləndirilməsi 
ilə bağlı tədqiqat işləri aparılır. Səbəblər isə 
müxtəlifdir: “Biz, bu təhlilin nəticəsindən görə 
bilirik ki, burada ilk növbədə ailə faktoru rol 
oynayır. Erkən dövrdə uşağı “ər evinə” yola 
salırlar. Təbii ki, hamiləlikdə  uşağın bədəni 
yetkin olmadığı üçün ana bətnində döl yaxşı 
inkişaf etmir, qan dolaşımında problemlər 
yaranır, bəzən də müxtəlif infeksiyalarla 
mübarizə aparırlar. Nəticədə, abort etməyə 
məcbur olurlar. Hətta, bəzi hallarda dölün 
tələf olması ilə yanaşı, ana ölümü də qeydə 
alınır. Burada sosial-iqtisadi şərait və ananın 
məlumatlılığının az olması böyük rol oynayır. 
Biz də dövlət orqanı olaraq 
səbəblərin aradan 
qaldırılması üçün 
çalışırıq”.

MƏSƏLƏNIN 
KÖKÜNDƏ VALIDEYN 
MƏSULIYYƏTSIZLIYI 
DAYANIR

Mütəxəssis 
deyir ki, 
abort edən 
uşağın psixoloji 
vəziyyətinin diqqətdə 
saxlanılması çox 
əhəmiyyətlidir. 
Çünki o yaşda 
cinsi münasibətə 
girən uşaqlar 
bunun hamiləliklə 

nəticələnə 
biləcəyini 
düşünmürlər: 
“İlk növbədə ailə ilə 
iş görülməlidir. Əgər uşaq 
normal mühitdə böyüsə, valideynin diqqət və 
nəzarəti olsa, bu addımı ata bilməz. Həm erkən 
nikahlarda, həm də uşağın cinsi münasibətdə 
olmasının kökündə valideyn məsuliyyətsizliyi 
dayanır. Bu halın baş verməsinə səbəb olan hər 
kəs qanun qarşısında cavab verməlidir”.

“UŞAQLARIMIZIN TƏRBIYƏSINI 
POZUR, ONLARI AYILDIRSINIZ”

“Təmiz Dünya” Qadınlara Yardım İctimai 
Birliyinin sədri Mehriban Zeynalova isə 
düşünür ki, cinsi münasibətlərin təbliği, 
filmlərdə, seriallarda cinsi həzlə bağlı 
müzakirələr uşaqları buna sövq edir. 
M.Zeynalovanın sözlərinə görə, ən böyük 
problem cinsi tərbiyənin verilməməsidir: 
“Bizdə ənənəvi olaraq valideynlərlə uşaqlar 
arasında baryerlər var. Valideyn öz qızı ilə 
belə məsələləri müzakirə edə bilmir. Hətta, 
məktəbdə belə müzakirə edəndə əksər 
valideynlər qarşı çıxırlar ki, uşaqlarımızın 
tərbiyəsini pozur, onları ayıldırsınız. Vəziyyət o 
qədər pisdir ki, QİÇS-lə bağlı maarifləndirmə 
tədbirlərini müəllimlər cürət edib keçə bilmir. 
Çünki valideynlər məktəbə gəlir, müəllimləri 
ittiham edirdilər ki, uşaqları yoldan çıxarırsınız. 

Valideyn özü də 
“Uşaqla aramızda 
pərdə olmalıdır” 
arqumenti ilə bu 
məsələ ilə məşğul 

olmur. Uşaqlar belə 
məlumatlara ancaq sosial 
şəbəkələrdə çatırlar. Bu 
da azyaşlılarda böyük 
maraq doğurur. İnkişafa, 
təhsilə, 

yaradı-
cılığa deyil, 

daha çox cinsi 
həzzə meyl edirlər. Bu, 
təhlükəli tendensiyadır. 
Hətta, bir çox hallarda 

zorakılıqla bağlı 
hadisələr 
də cinsi 

uyğunsuz-
luqla daha çox 

qabardılır”.

AYGÜN ƏZIZ
aygunaziz@kaspi.az

Kəmalə Kəmalə 
AşumovaAşumova

Mütəxəssis bu statistikanın 
erkən nikahların nəticəsi 

olduğuna inanmır: “Bunlar əsasən 
zorlama, təcavüz nəticəsində 

olur. Bir çox hallarda isə erkən 
cinsi münasibətlərin həzzinin 

təbliği nəticəsində 
uşaqlar gizli şəkildə 

münasibətdə olur, 
hamiləlik zamanı 

valideynlər xəbər tutur 
və uşağın dünyaya gəlməsinin 

qarşısını almağa çalışırlar. Bəli, cinayət 
məsuliyyətinə cəlb edilməmək üçün erkən 
nikah arqumenti də var. Yəni, erkən nikahın 
təşkilatçıları bunun qanunsuz olduğunu 
bilir və uşaq dünyaya gəldikdə qeydiyyatı 
aparılıb, hadisə aşkarlanmasın deyə, gizlin 
abort edirlər. Amma bu, çox azdır”.

Ümidli Gələcək Sosial 
Təşəbbüslər İctimai Birliyinin 
İcraçı direktoru Kəmalə Aşumova 
deyir ki, uşaqlar arasında 
abortların yayılmasının səbəbi cinsi 
inkişaf haqqında məlumatlılığın 
olmamasıdır: “Biz neçə illərdir ki, 
Elm və Təhsil,  Səhiyyə nazirlikləri 
ilə birlikdə məktəblərdə mütəmadi 
təlimlər keçir, xüsusilə də, qızlarla 
söhbətlər edirik. Lakin əsaslı tədris 
həyata keçirilmir. Reproduktiv 
sağlamlıqla bağlı hələ də qanun 
layihəsinin qəbul olunmaması bu 
halların yaranmasına gətirib çıxarır. 
Yəni, uşaqlar inkişaf dövrünə 
addım atdıqca, cinsi inkişafla bağlı 
maarifləndirilməlidir”.

HƏR ŞEY UŞAQLAR
 ÜÇÜN ÇOX ƏLÇATANDIR

Mütəxəssis deyir ki, müasir 
dövrdə uşaqları yalnız ailəsi deyil, 
sosial şəbəkələr də formalaşdırır: 

“Onlar sosial şəbəkələrdə 
gördüklərini 
anlamadan, təhlil 
etmədən tətbiq edir, 
bu kimi hadisələrlə 
rastlaşırlar. İnternet 

vasitəsilə 
zorakılıqlar da 

baş verir, intim 
münasibətlər 

də formalaşır. 
Çünki hər 
şey uşaqlar 

üçün çox əlçatandır. Təəssüf ki, 
bu faktlar erkən yaşda abortların 
sayının artmasında rol oynayır. Biz 
uşaqlar və yeniyetmələrlə təhsil 
ocaqlarında təlimlər keçməli, 
reproduktiv sağlamlıq, cinsi inkişafla 
bağlı tədrisə köklənməliyik”.

MƏSULIYYƏT HƏM DƏ 
VALIDEYNLƏRIN ÜZƏRINƏ DÜŞÜR

Həmsöhbətimizin sözlərinə 
görə, bu tendensiyanın qarşısının 
alınmasında ən böyük məsuliyyət 
valideynin üzərinə düşür. 
Valideynin övladlarının üzərində 
sevgisi, qayğısı, diqqəti olmalıdır: 
“Uşaq və yeniyetmə ailədə görə 
bilmədiyi sevgini, qayğını, diqqəti 
ətrafda tapmağa çalışır. Təəssüf 
ki, ətraf mühit hər zaman uşağa 
yararlı olmur. Arzuolunmaz 
hamiləlik, erkən yaşda abortların 
olmasının əsas səbəbi valideyn 
sevgisizliyindəndir. Valideynlərin 
övladları ilə ünsiyyətlərini düzgün 
formada qurması övladının 
gələcək taleyinə təsir edir. Hər şeyi 
məktəbin üzərinə atmaq düzgün 
deyil. Ana qızı ilə, ata oğlu ilə dost 
olmağı bacarmalıdır. Onun yaşına 
uyğun olaraq dost kimi məsləhət 
verməsi mütləqdir. Təəssüflər olsun 
ki, ətraf mühit, xüsusilə informasiya 
bolluğu uşaqların psixologiyasını 
ələ alır. Məsuliyyət tək məktəbin, 
tədrisin deyil, həm də valideynlərin 
üzərinə düşür”.
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Qida Təhlükəsizliyi Agentliyi 
(AQTA) ölkə ərazisində satılan, 
mənbəyinin “mineral sular”dan 

biri ilə bağlı əsl həqiqəti üzə çıxarıb. 
Məlum olub ki, məhsulun üzərində 
“Böyük Qafqaz sıra dağları” və “təbii 
mineral süfrə suyu” qeyd olunsa da, 
reallıqda istehsal prosesi zamanı adi su 
müvafiq filtrdən keçirilir. Başqa sözlə 
desək, şirkət filtrdən keçirdiyi suyu təbii 
mineral süfrə suyu adı ilə istehlakçıya 
təqdim edib, onu aldadıb. Bu halda 
sual yaranır: istehlakçılar digər mineral 
su markalarının təbiiliyinə güvənə 
bilərlərmi?

SULARA SÜNI QAZLAR VURULUR
İstehsal meneceri Sayat Quliyeva 

deyir ki, əslində mineral sular 
haradan götürülürsə, orada da 
qablaşdırılmalıdır: “Hazırda ölkədə 
müxtəlif adda qablaşdırılmış su istehsalı 
ilə məşğul olan müəssisələr var. Bu 
müəssisələrin böyük əksəriyyəti Bakı 
və Abşeron ərazisində yerləşir. Suların 
etiket məlumatlarına nəzər yetirdikdə 
onların dağlardan və ya bulaqlardan 
gəldiyi, təbiiliyi qeyd edilir. Amma 
etiketdə “mineral su” qeyd edilibsə, 
su keyfiyyət baxımından mənbənin 
yaxınlığında qablaşdırılmalıdır. Çünki 
uzaq məsafəyə daşınanda həmin 
suların keyfiyyət göstəriciləri, xüsusilə 
də tərkibində olan qazlar dəyişir. 
Müşahidələr göstərir ki, bəzi 
müəssisələr suyu bulaqdan 
götürərək xeyli uzaq məsafəyə 
daşıyır, Bakı şəhəri və ətraf 
ərazilərə gətirib qablaşdırır. 
Onun göstəricilərini bərpa 
etmək məqsədilə sulara 
süni qazlar vurulur, 
“mineral su” və ya “təbii 
mineral süfrə suyu” adı 
ilə satışa çıxarılır. Bəzi 
müəssisələr isə xərclərin 

azaldılması məqsədilə “Oğuz-Qəbələ-
Bakı su kəməri” və ya “Ceyranbatan su 
anbarı”ndan əldə etdikləri suları sənaye 
filtrlərindən keçirərək, tərkibindəki 
mineral və digər elementlərin miqdarını 
dəyişirlər. Yaxud tamamən sıfırlayaraq 
şirin dad əldə edib, süni qazlaşma ilə 
qablaşdırıb üzərində istənilən bulaq, 
dağlar və s. mənbələri göstərir, mineral 
su adı ilə istehlakçılara təqdim edirlər”.

SU MƏNBƏLƏRI EKOLOJI  
ÇIRKLƏNMƏYƏ MƏRUZ QALA BILƏR

Ekspertin sözlərinə görə, bu 
suların nə dərəcədə təmiz olmasına 
nəzarət gücləndirilməlidir: “Sular 
təyinatı baxımından bulaq, artezian, 
təmizlənmiş sular kimi qruplara 
bölünməlidir. Etiketlərində suyun 
növü və təyinatı, yəni, müalicəvi, yaxud 
içməli süfrə suyu və s. olması qeyd 
edilməlidir. Sular tək mineral 
tərkib baxımından 
yox, bakterioloji 
baxımdan da 
nəzarətdə 
saxlanıl-
ma-
lıdır”.
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MARKETLƏRDƏ  
SATILMASI DÜZGÜN DEYIL

DADINA BAXMAQLA TƏBIILIYINI BILMƏK OLMAZ
Qida eksperti Elsevər Fərzəliyev 

bildirir ki, mineral suların 
təbiiliyini yalnız laboratoriya 
analizləri ilə müəyyən etmək 

olar: “Mineral, müalicəvi, 
qazlaşdırılmış və ya 

qazlaşdırılmamış 
süfrə suları tərkib 
göstəricilərinə, 
mineralların faiz 
miqdarına görə bir-
birindən fərqlənir. 

Dadına baxmaqla onun təbiiliyini 
anlamaq mümkün deyil. Çünki 
mineral duzların miqdarı 
o qədər kiçikdir ki, onları 
ancaq xromotoqrafik 
analizlər vasitəsilə müəyyən 
etmək mümkündür. 
Suların tərkibindəki 
mineral duzların, 
maddələrin 
miqdarı əsas 
amildir. Çünki 

bu sular minerallarına görə 
dəyərləndirilir”. 

E.Fərzəliyevin sözlərinə görə, 
əgər şirkət məhsulun üzərinə 
təbii olduğunu qeyd edirsə, 
buna görə cavabdehlik 
daşıyır: “Elə sular var 

ki, onlar öncədən 
təsdiqlənmiş 
texnoloji sxemlərə 
uyğun olaraq 
qablaşdırılır”. 

İçdiyimiz mineral suların üzərində dağlardan 
gəldiyi qeyd edilsə də, onların filtr suyu olduğu 
aşkarlanıb. Mütəxəssislər isə bildirir ki, bu cür 
suların təbiiliyini müəyyən etmək üçün yalnız 

laborator nəticələr lazımdır.
S.Quliyevanın fikrincə, 

bu cür suların 
marketlərdə 
satılması 
düzgün 
deyil: 
“Mineral sular 
növünə və 
tərkibindəki 
müxtəlif 
maddələrin 
miqdarına 
görə insan 
orqanizminə 
müəyyən 
fizioloji təsir göstərir. Ona 
görə də müalicəvi vasitə 
kimi təqdim edilməlidir. Bu 
sulardan bir sıra xəstəliklərin 
müalicəsində istifadə olunur. 
Onları məhdud miqdarda 
qəbul etmək lazımdır. Bu 
sular şüşə qablarda olmalı, 
tərkibindəki mineral və digər 
elementlər mütləq dəqiqliklə 
qeyd edilməli, müalicəvi 
mahiyyət daşıdığı üçün satışı 
marketlərdə deyil, apteklərdə 
həyata keçirilməlidir. Hazırda 
bazarlarda olan suların 
etiketlərində təyinatı, əldə 
edilən mənbələrlə bağlı düzgün 
olmayan məlumatlar var. 
Bazarda olan suların etiket 
məlumatları demək olar ki, 
bir-birindən köçürülmüş 

məlumatlardır. 
Markalanma qaydaları, 

suların istehsalına 
dair texniki 

normativ sənədlər 
nəzərə alınmır”.

ISTEHSALÇILARDAN 
MÜVAFIQ SƏNƏDLƏRI 
TƏLƏB EDIN

İstehsal meneceri 
qeyd etdi ki, bu 
sulara nəzarət etmək 

üçün istehsalçılardan 
müvafiq sənədlər tələb 
olunmalıdır: “Nəzarət ilk 
növbədə istehlakçılardan 
başlayır. Onların aldıqları 
suların keyfiyyətini təsdiq 
edən sənədləri tələb etmək 
hüquqları var. Buna tək yerli 
istehsal olunan sular deyil, 
idxal olunan sular da daxildir. 
Satış məntəqələri də istehsalçı 
və podratçı müəssisələrdən 
satış məqsədilə əldə etdiyi 
məhsulların keyfiyyətə 
uyğunluq sənədlərini tələb 
etməlidir. İstehlakçılarımız 
nəzərə alsınlar ki, əgər bir 
müəssisənin istehsal etdiyi 
məhsulun keyfiyyətə uyğunluq 
sənədləri mövcuddursa, bu 
onu göstərir ki, həmin məhsul 
qaydalara uyğun istehsal 
edilib”.

ZƏRIF SALMANLI
zarifsalmanli@kaspi.az

Sayat QuliyevaSayat Quliyeva Elsevər FərzəliyevElsevər Fərzəliyev
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SUNI MAYALANMASUNI MAYALANMA

XIDMƏTLƏR 
ZƏRFI

Millət vəkili Müşfiq Məmmədli 
deyir ki, hazırda Xidmətlər Zərfinə 
3500-dən artıq tibbi prosedur və 
xəstəlik daxil edilib, zamanla da 
bu artırılacaq: “İcbari tibbi sığorta 
tam dolğun şəkildə 2 ildir ölkə 

ərazisini əhatə edir. İcbari tibbi 
sığorta fondunun müstəqil 

fond şəklində büdcəsinin 
icmal büdcəyə daxil 
edilməsi bu istiqamətdə 
atılmış mühüm 
addımlardan biridir. 

Biz fondda toplanmış vəsaitlərin 
davamlı şəkildə artmasını 
müşahidə edəcəyik. İcbari tibbi 
sığorta fondunda vəsaitin artım 
tempi bu cür davam edərsə, təbii 
ki, digər xəstəliklərin də xidmətlər 
zərfinə daxil edilməsi prosesi baş 
verəcək”.

Millət vəkili bildirdi ki, çox yaxın 
zamanda süni mayalanmanın 
Xidmətlər Zərfinə daxil edilməsi 
real deyil: “Bəzi ölkələrdə süni 
mayalanma icbari tibbi sığortaya 

daxil edilməyib, bəzi ölkələrdə 
müəyyən hissəsi vətəndaş 
tərəfindən qarşılanır, müəyyən 
hissəsini dövlət ödəyir, bəzi 
ölkələrdə isə tam icbari tibbi sığorta 
çərçivəsində həyata keçirilir. 
Azərbaycana gəlsək, ölkəmizdə 
icbari tibbi sığortanın hazırda əhatə 
etməli olduğu bir çox patologiyalar 
var. Bunlar insan orqanizmi 
üçün təhlükə yaradan, insanların 
sağlamlığına təcili müdaxilə 
edilməsi vacib olan xəstəliklər 

qrupudur. Onkoloji xəstəlikləri 
və digər əməliyyat prosedurlarını 
qeyd edə bilərik. İcbari tibbi sığorta 
fondundakı vəsaitin miqdarına 
baxsaq, fonddakı vəsaitlərin artım 
tempini analiz etsək, bunun üçün 
bir qədər vaxta ehtiyac var. Yəni, bu 
və gələn il üçün süni mayalanmanın 
icbari tibbi sığorta çərçivəsinə daxil 
olunması real görünmür. Amma, 
zamanla bütün tibbi prosedurlar 
icbari tibbi sığorta çərçivəsinə 
alınacaq”.

Süni mayalanmanın icbari tibbi sığortanın 
Xidmətlər Zərfinə əlavə edilməsi ən çox 

gözlənilən qərarlardan biridir. Bununla bağlı 
təkliflər səsləndirilsə də, agentlik hələ ki, 

bunun planda olmadığını bildirir.

Sosial məsələlər üzrə ekspert İlqar 
Hüseynli də bildirir ki, problem ciddidir 
və bu səbəbdən süni mayalanmanın 
Xidmətlər Zərfinə salınması vacibdir: 
“Övlad dünyaya gətirməklə bağlı 
problemlər çoxalıb. Burada genetik, 
iqlim, ekoloji, qida, insanların günəşlə 
təmasının az olması, istifadə etdiyimiz 
geyimlər və s. faktorların rolu var. Bu 
səbəbdən sonsuzluq geniş vüsət alıb. 
Övlad sahibi olmağın çıxış yollarından 
biri olan süni mayalanma əməliyyatı 
da çox bahadır. Bəzən süni mayalanma 
da effektiv olmur. Amma bir çox ailələr 
məhz bu yolla övlad sahibi ola bilirlər. 
Bəzən təkrar süni mayalanmaya getməli 
olurlar. Bir dəfəni borc-xərc edirlər, 
sonra davamını gətirə bilmirlər”.

İ.Hüseynli deyir ki, bu əməliyyatın 
icbari tibbi sığortaya daxil edilməsi ilə 
yanaşı, necə icra edilməsi də çox önəmli 
məqamdır: “Ola bilər ki, Xidmətlər 
Zərfinə daxil edilsin, amma limitli 
çərçivədə olsun. Limitli olsa, yenə də 
problemlər olacaq, ehtiyacı olan hər kəs 
yararlana bilməyəcək”.

“NƏZƏRDƏ TUTULMAYIB”
İcbari Tibbi Sığorta üzrə Dövlət 

Agentliyindən sorğumuza cavab olaraq 
bildirildi ki, Xidmətlər Zərfinə daxil 
edilən xidmətlər Nazirlər Kabinetinin 
müvafiq qərarına əsasən, müvafiq 
meyarlara uyğun olmalıdır. Rəsmi 
statistik göstəricilərə əsasən, son 5 il 
müddətində əhalinin ölüm faizi yüksək 
olan xəstəliklər, əhali arasında əlillik 
faizi yüksək olan xəstəliklər, sayında 
davamlı artım müşahidə olunan 
xəstəliklər, sağlamlığın pozulması ilə 
bağlı digər vəziyyətlər təhlil edilir. 
Qeyd olunanları nəzərə alaraq, süni 
mayalanmanın icbari tibbi 
sığorta sisteminin 
Xidmətlər 
Zərfinə daxil 
edilməsi nəzərdə 
tutulmayıb.

A zərbaycanda bir dəfə 
ekstrakorporal (süni) 
mayalanma etdirmək 

üçün 3000-4000 manat lazımdır. 
Heç də az məbləğ deyil. Nəzərə 
alaq ki, bəzən ilk cəhddən 
cütlüklərin övlad sahibi olmaq 
arzusu reallaşmır. Bu zaman sırf 
maddiyata görə son çıxış yolu süni 
mayalanma olan cütlüklər övlad 
sahibi ola bilmirlər.

Elə bu səbəbdən, icbari tibbi 
sığortanın Xidmətlər Zərfinə 
əlavə edilməsi ən çox gözlənilən 
əməliyyatlardan biri də, süni 
mayalanmadır. Hələ 2019-cu 
ildə İcbari Tibbi Sığorta üzrə 
Dövlət Agentliyinin məlumatında 
qeyd edilmişdi ki, Azərbaycanda 
2020-ci ildən süni mayalanmanın 
limitli şəkildə icbari tibbi sığorta 
sisteminin xidmətlər zərfinə daxil 
edilməsi nəzərdə tutulur. Ancaq 
bu məsələ hələ də reallaşmayıb.

“ÇOX BAHALI 
ƏMƏLIYYATDIR”

Süni mayalanmanın 
icbari tibbi sığortanın 
Xidmətlər Zərfinə salınması 
üçün “Reproduktiv 
sağlamlıq haqqında” 
qanun qəbul olunmalıdır. 
Bugünlərdə millət vəkili 
Qənirə Paşayeva Milli Məclisin 
iclasında bu mövzuya yenidən 
toxunub. Bildirib ki, bu 
qanunu qəbul etmək 
lazımdır: “Biz nə 
Səhiyyə Nazirliyi, nə 
də TƏBİB-lə ortaq 
razılığa gələ bilmirik. 
Azərbaycanda sonsuz 
ailələrin sayı çoxalır. 
Türkiyədə bununla bağlı 
qanun var. Belə ki, ailələr 
süni mayalanma ilə bağlı 
əməliyyat zamanı iki dəfə 
dövlətdən dəstək ala bilir. 
Üçüncü əməliyyatın isə 
yarısı tibbi sığorta vasitəsilə 
olur, yarısını isə vətəndaş özü 
ödəyir. Bu əməliyyatlar həddindən 
artıq bahadır, hətta orta yaşayış 
səviyyəsinə malik insanlar üçün 
də bu, çox bahalı əməliyyatdır”.

AYGÜN ASIMQIZI
aygunasimqizi@kaspi.az “PROBLEM CIDDIDIR, 

ONA GÖRƏ LAZIMDIR”

“SIĞORTA FONDUNDAKI VƏSAITIN MIQDARINA BAXSAQ...”

Ilqar Ilqar 
HüseynliHüseynli

Müşfiq Müşfiq 
MəmmədliMəmmədli

PULSUZPULSUZ  
OLMAYACAQOLMAYACAQ
PULSUZPULSUZ  
OLMAYACAQOLMAYACAQ



DÖVLƏTDÖVLƏT  
HESABINA HESABINA 
ISTIRAHƏTISTIRAHƏT  
EDƏNLƏREDƏNLƏR

SOSIAL

Həmkarlar İttifaqı təşkilatlarından yollayış alan 
vətəndaşlar onun dəyərinin 15-20 faizini ödəyir, 
qalan 80-85 faizi Həmkarlar İttifaqı təşkilatının 
büdcə vəsaitləri hesabına və ya Dövlət Sosial 
Müdafiə Fondundan bu məqsədlər üçün ayrılmış 

büdcə vəsaitləri hesabına maliyyələşir. 

PENSIYA ALAN ŞƏXSLƏR YOLLAYIŞ ALMAQ ÜÇÜN...  
AHİK-dən bildirildi ki, 

əgər şəxs artıq işləmirsə, 
pensiyadadırsa, yollayış ala 
bilməz: “Yaşa görə pensiya 
alanlar, təqaüdə çıxmamışdan 
əvvəl işlədikləri müəssisənin 
Həmkarlar İttifaqı komitələri 
tərəfindən yollayış almaq 
hüququna malikdirlər. Əlilliyə 
görə pensiya alan şəxslər yollayış 
almaq üçün Əmək və Əhalinin 
Sosial Müdafiəsi Nazirliyinə və 
onun yerli qurumlarına müraciət 
etməlidirlər. Peşə xəstəliyi və 
ya istehsalatda bədbəxt hadisə 

nəticəsində əlil olmuş şəxslər, 
cavabdeh müəssisə tərəfindən 
yollayışla təmin olunurlar. 
Pensiya yaşına çatmamış keçmiş 
əməkdaşların da pensiya yaşına 
çatanadək yollayışdan istifadə 
etmək hüququ yoxdur”. 

Konfederasiyadan deyildi ki, 
vətəndaş istirahətə yollayışla 
getdikdə müəyyən qədər güzəştlər 
əldə edir: “Tam pulsuz olmasa da, 
məbləğin böyük hissəsi ödənilir. 
Həmkarlar İttifaqı təşkilatlarından 
yollayış alan vətəndaşlar yollayışın 
dəyərinin 15-20 faizini ödəyir, 

qalan 80-85 faizi Həmkarlar 
İttifaqı təşkilatının büdcə vəsaitləri 
hesabına və ya Dövlət Sosial 
Müdafiə Fondundan bu məqsədlər 
üçün ayrılmış büdcə vəsaitləri 
hesabına maliyyələşir. Yollayışların 
sayının 10 faizi vətəndaşlara tam 
güzəştlə pulsuz verilir.

Sanatoriya-kurort və istirahət 
müəssisələrinə yollayışların tam 
dəyəri göstərilən xidmətdən, otaq 
şəraitindən, qidalanmadan və 
s. şərtlərdən asılıdır. Qiymətlər 
şərtlərə, regionlara və mövsümə 
görə dəyişə bilər”.

“Bir çox 
sahələr 

Həmkarlar 
Konfedera-

siyasına üzv 
olsa da, 
niyə çox 
adamın bu 

imkandan 
xəbəri 

yoxdur” sualımıza cavab 
olaraq isə bildirildi ki, 
üzv olan müəssisələrin 
bu imkandan xəbəri 
var: “Həmkarlar İttifaqı 
təşkilatlarının 
olduqları bütün 
müəssisə və 
təşkilatlarda 
işçilərin 
yollayışların 
verilməsi 
barədə 
məlumatları 

var. Xüsusən də, təhsil 
işçiləri ən çox yollayış-
larla təmin olunan şəxslər 
kateqoriyasındadır.

Vətəndaşların 
yollayışlardan istifadə 
hüququndan yararlanması 
üçün Həmkarlar İttifaqında 
birləşmələri gərəkdir. Bu, 
həmçinin həmin şəxslərin 
əmək, sosial, iqtisadi 
hüquqlarının qorunması 
və qanuni mənafelərinin 
müdafiəsi üçün də 
vacibdir”.

GÜZƏŞTLI ISTIRAHƏTƏ 
ƏN ÇOX ONLAR 

GÖNDƏRILIR

ZƏRIF SALMANLI
zarifsalmanli@kaspi.az

Yayın gəlişi ilə istirahət 
mərkəzləri, kurort və 
sanatoriyalara üz tutan 

insanların sayında artım 
müşahidə olunur. İstirahətə öz 
hesabına gedənlər də var, dövlət 
hesabına göndərilənlər də. 
İllərdir Azərbaycan Həmkarlar 
İttifaqları Konfederasiyası (AHİK) 
vətəndaşlara güzəştli istirahət 
şəraiti yaradır. Bəs bu istirahət necə 
təşkil olunur, bu imkandan daha çox 
kimlər yararlanır?

IŞLƏDIYINIZ MÜƏSSISƏNIN 
HƏMKARLAR ITTIFAQINA 
MÜRACIƏT EDIN

Mövzu ilə bağlı AHİK-
dən sorğumuza cavab olaraq 
bildirildi ki, hansısa təşkilatın 
üzvüsünüzsə, yollayış (putyovka) 
almaq istəyirsinizsə, işlədiyiniz 
müəssisənin Həmkarlar İttifaqı 
Komitəsinə müraciət etməlisiniz: 
“Dövlət Sosial Müdafiə Fonduna 
sosial sığorta haqqı ödəyən bütün 
sığortaolunanların DSMF büdcəsi 
hesabına Azərbaycan Həmkarlar 
İttifaqları Konfederasiyası xətti ilə 
güzəştli yollayış almaq hüququ var. 
Həmkarlar İttifaqı büdcəsi vəsaiti 
hesabına alınmış yollayışları isə 
yalnız həmin təşkilata üzv olan 
işçilərin almaq hüququ mövcuddur”.

KIMLƏRIN BU HÜQUQU YOXDUR?
Təşkilatdan deyildi ki, güzəştdən 

istifadə üçün üzvlük vacibdir: 
“İstənilən işçi yollayış almaq üçün 
müəssisənin Həmkarlar İttifaqı 
Komitəsinə müraciət edə bilər. 
Amma, bu, yalnız Həmkarlar 
İttifaqına üzv olan şəxslərə şamil 
edilir. Müəssisədə Həmkarlar 
İttifaqının üzvü olmayan işçilərin 
Həmkarlar İttifaqına üzvlük 
haqqı vəsaitləri hesabına alınmış 
yollayışları almaq hüququ yoxdur.

Məxsus olduğunuz sahə 
Azərbaycan Həmkarlar İttifaqları 
Konfederasiyasına üzv olan təşkilata 
daxil olmasa, bu güzəştdən istifadə 
etmək şansınız yoxdur. Hər hansı 
bir qurumda Həmkarlar İttifaqı 
Təşkilatı yoxdursa, orada çalışan, 
sığorta haqqı ödəyən işçilərin də 
bu hüquqdan istifadə imkanları 
mövcud deyil. Belə ki, mövcud 
qanunvericiliyə əsasən, yollayışlar 
vətəndaşlara bir qayda olaraq 
iş yerində, həmkarlar ittifaqı 
təşkilatları xətti ilə verilir”.

XARICI ÖLKƏLƏRƏ 
YOLLAYIŞLAR VERILMIR

Konfederasiyadan verilən 
məlumata görə, təşkilatın üzvü 
olan şəxslər əməkdaşlıq edilən 
məkanlarda güzəştli istirahət edə 
bilər: “Azərbaycan Həmkarlar 

İttifaqları 
Konfedera-
siyasına 
üzv olan 
təşkilatların 
işçiləri ölkə 
daxilində müqavilə bağlanmış 
istənilən müalicə və istirahət 
müəssisələrinə yollayış ala bilər. 
Xarici ölkələrə isə yollayışlar 
verilmir.

İşçilər işlədiyi müəssisənin 
mülkiyyət və təşkilati-hüquqi 
formasından asılı olmayaraq 
müalicə və istirahət müəssisələrinə 
yollayış ala bilərlər. Yəni, “tibb 
işçiləri sırf bu yerlərə, təhsil işçiləri 
başqa yerlərə göndərilməlidir” 
deyə, qayda mövcud deyil. Hansı 
sahələrdə Həmkarlar İttifaqının 
və ya müəssisənin bu quruma 
məxsus istirahət müəssisəsi varsa, 
həmin Həmkarlar İttifaqının üzvləri 
və ya müəssisədə çalışan işçilər 
bu yollayışları almaq hüququna 
malikdir.

Yollayışlar məcburi dövlət sosial 
sığorta ödəyicilərinə və Həmkarlar 
İttifaqı üzvlərinə həm tək, həm 
də ailəvi müalicə və istirahət 
üçün verilə bilər. İşləməyən ailə 
üzvünə ailəvi müalicə üçün yollayış 
verildikdə, ailə üzvü yollayışın 
dəyərinin 50 faizini ödəməlidir”. 

Təsisçi 
Global Media Group

Baş redaktor
Ilham Quliyev

Redaksiya
Baş redaktorun müavini - Azad Əliyev
Siyasət şöbəsi –  Bəxtiyar Məmmədli

Beynəlxalq siyasət şöbəsi – Azər Nuriyev
Sosial həyat və gənclik şöbəsi - Aygün Əziz, Zərif Salmanlı
Mədəniyyət və ədəbiyyat şöbəsi – Təranə Məhərrəmova, 

Korrektor – Vüsal Əliyev
Texniki şöbə

Kreativ direktor – Murad Arbay
Dizaynerlər

Lalə Qasımova, Ilham Ismayılov, Aydan Məmmədli
Yayım və satış meneceri

Vadim Manafov

Qəzet  Mətbuat və İnformasiya Nazirliyində qeydiyyatdan keçib.
Lisenziya №022264,    Qeydiyyat № V 64 
Qəzet redaksiya kompyuter mərkəzində yığılıb, 
səhifələnib, “Azərbaycan” nəşriyyatında çap olunub.
Sifariş: 1924
Tiraj: 2250
Müəlliflərin mövqeyi redaksiyanın mövqeyi ilə üst-üstə düşməyə bilər.

Ünvan
Bakı, Səməd Vurğun 34, AF Mall Ticarət Mərkəzi 

Telefon: (012) 525 03 31
kaspiqazeti@kaspi.az

1529 IYUL ŞƏNBƏ 2023



www.kaspi.az29 İYUL ŞƏNBƏ 2023

KARLSEN ÜÇÜN XÜSUSI KARLSEN ÜÇÜN XÜSUSI 
ƏHƏMIYYƏTƏ MALIK TURNIRƏHƏMIYYƏTƏ MALIK TURNIR

Hazırkı dünya çempionu, çinli Dinq Lijen və fransalı 
Əlireza Firuzca istisna olmaqla, dünyanın bütün ən güclüləri 
iştirakçılar sırasındadır. Dünya Kubokunun açıq bölməsinin 

liderləri arasında norveçli keçmiş dünya çempionu, FIDE 
sıralamasının lideri Maqnus Karlsen, hazırkı dünya ikincisi 

Yan Nepomnyaşşi, ABŞ təmsilçiləri - Fabiano Karuana, 
Hikaru Nakamura və Uesli So, niderlandlı Aniş Giri, 

hindistanlı Dummaracu Qukeş və fransalı Maksim 
Vaşye-Laqraf, Dünya Kubokunun hazırkı sahibi 

Yan-Kşiştof Duda kimi adları görə bilərik.  
2021-ci ildə keçirilən tədbirdə qalib gələn 
polşalı titulunu qorumağa çalışacaq.  Eyni 

zamanda, qocaman “iti zəka sahibləri”ndən 
bir neçəsi Bakıda yarışacaq. Turnirdə 

Ettyen Bakro, Dünya Kubokunun 
qalibləri - Boris Gelfand və Peter 

Svidler kimi şahmat ustaları iştirak 
edəcəklər. Qadınlar bölməsində əsas 

diqqətlər çempion Ju Venjun və 
2020-ci ildə çempionluğa namizəd 

olan Aleksandra Qoryaçkinaya 
yönələcək. Eyni zamanda keçmiş 
dünya çempionları - Aleksandra 
Kostenyuk (O, həm də qadınlar 
arasında ilk Dünya Kubokunun 

qalibidir - red.), Tan Çjunyi, 
Mariya Muzıçuk və Anna 
Uşenina, eləcə də Hampi 
Koneru, Katerina Laqno, 

Anna Muzıçuk, Nana 
Caqnidze kimi şahmatçılar 

yarışacaqlar. Dünya 
Kuboku Maqnus Karlsen 
üçün xüsusi əhəmiyyətə 

malikdir. Məsələ 
ondadır ki, dünyanın 

bir nömrəli şahmatçısı 
heç vaxt bu titulu əldə 
edə bilməyib. O, hətta 

finala yüksəlməyi də 
bacarmayıb. Maqnus 

sonuncu yarışda 
3-cülüklə kifayətlənib. 

Karyerasında mümkün 
bütün titulları 

qazandığını nəzərə alsaq, 
norveçli üçün Bakıdakı yarış 
kolleksiyasını tamamlamaq 

üçün böyük fürsətdir.

Açıq bölmədə 13 Azərbaycan 
qrossmeysteri yarışacaq. Söhbət Teymur 
Rəcəbov, Şəhriyar Məmmədyarov, 
Rauf Məmmədov, Nicat Məmmədov, 
Misrətdin İsgəndərov, 
Qədir Hüseynov, 
Abdulla Qədimbəyli, 
Vasif Durarbəyli, 
Nicat Abbasov, Vüqar 
Əsədli, Məhəmməd 
Muradlı, Eltac 
Səfərli və Aydın 
Süleymanlıdan 
gedir. Hər 
zamankı 
kimi dünya 

şahmatının elit oyunçularından sayılan 
Teymur və Şəhriyar daha çox diqqət 
mərkəzindədirlər. Lakin son zamanlar 
yüksəlişdə olan Aydın Süleymanlıdan 

da gözləntilər böyükdür. O, 
hazırda çox yaxşı formadadır. 
Gənc qrossmeyster bir 
neçə gün əvvəl “Meltwater” 

rapid turnirinin seçmə 
mərhələsində Əlireza 

Firuzca, Aniş Giri, Levon 
Aronyan, Maksim-Vaşye 

Lqraf, Nihal Sarin kimi 
rəqiblərinə qalib 

gələrək, iddiasını 
ortaya qoyub.

AZƏRBAYCANI 13 QROSSMEYSTER 
TƏMSIL EDƏCƏK

“ZƏRIF ZƏKALARIMIZ” AVROPA ÜÇÜNCÜSÜDÜRLƏR
Qadın şahmatçılarımızdan isə 

Günay Məmmədzadə, Gülnar 
Məmmədova, Ülviyyə Fətəliyeva, 

Gövhər Beydullayeva və 
Xanım Balacayeva mübarizə 
aparacaqlar. “Zərif zəkalarımız” 
komanda şəklində Avropa 
üçüncüsüdürlər. Fərdi olaraq 

isə ötən il Avropa çempionatında 
gümüş medal qazanmış Günay 
Məmmədzadə, yarışın bürünc 
mükafatçısı Ülviyyə Fətəliyeva, 
20 yaşadək şahmatçılar arasında 
dünya çempionu Gövhər 
Beydullayevadan gözləntilərin 
böyük olmasına əsas var.

TEYMUR TEYMUR 
RƏCƏBOVRƏCƏBOV

RAUF RAUF 
MƏMMƏDOVMƏMMƏDOV

ŞƏHRIYAR ŞƏHRIYAR 
MƏMMƏDYAROVMƏMMƏDYAROV

Şahmat üzrə Dünya 
Kuboku 2005-ci 
ildən etibarən hər iki 

ildən bir keçirilir. Qadınlar 
arasında ilk Dünya Kuboku isə 2021-
ci ildə təşkil olunub. Budəfəki yarışa 
Azərbaycan ev sahibliyi edəcək. İyulun 
30-dan avqustun 24-dək dünya şahmat 
elitası paytaxtımıza toplaşacaq. Bakıda 
həm Açıq, həm də Qadınlar bölməsi üzrə 
qaliblər müəyyənləşəcək. Bu, sayca 10-
cu - yubiley Dünya Kubokudur.

 
YUBILEY YARIŞININ ÖZƏLLIKLƏRI

Azərbaycan paytaxtındakı turnir 
bir sıra özəllikləri ilə əvvəlkilərdən 
fərqlənir. Dünya Kubokunun mükafat 
fondu bu il rekord 
həddə olacaq. 
Ümumilikdə 
2,5 milyon ABŞ 
dolları mükafat 
nəzərdə tutulub. 
Dünya Kubokunun 
sahibi 110 min 
dollar, ikinci 
yeri tutacaq 
iştirakçı 80 
min dollar, 
3-cü isə 60 min 
dollar qazanacaq. 
İlk raundda 
mübarizəni 
dayandıranlar 
3 min 
dollara sahib 
çıxacaqlar.

İlk dəfə 

Şahmat aləminin elitası Dünya 
Kubokunun qalibini 
müəyyənləşdirmək 
üçün Bakıya toplaşır. 
Bir aya yaxın 
davam edəcək 
“iti zəka 
sahibləri”nin 
rəqabətində 
FIDE 
sıralamasının 
lideri Maqnus 
Karlsen, 
hazırkı dünya 
ikincisi Yan 
Nepomnyaşşi, 
ABŞ təmsilçiləri 
- Fabiano 
Karuana, Hikaru 
Nakamura və Uesli 
So, niderlandlı 
Aniş Giri, 
hindistanlı 
Dummaracu 
Qukeş və 
fransalı Maksim 
Vaşye-Laqraf 
kimi adları görə 
biləcəyik.

80
MIN

110
MIN

60
MIN
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YER
IIII
YER

MÜKAFAT FONDU
2,5 milyon DOLLAR

olaraq həm Açıq, həm də Qadınlar 
bölməsində ilk üç yeri tutan şahmatçılar 
gələn ilin aprelində Kanadanın Toronto 
şəhərində keçiriləcək Namizədlər 
turnirinə vəsiqə qazanacaqlar.

Dünya Kubokunun formatı 2021-ci 
ildə Rusiyanın Soçi şəhərində keçirilən 
analoji yarışdan fərqlənəcək. Belə ki, bu 
dəfə əlavə bir raund da olacaq. Bu isə 
Açıq bölmədə iştirakçı sayının 128-dən 
206-ya yüksəldilməsinə imkan yaradıb. 
Qadınlar yarışında isə 103 şahmatçı 
zəkasını göstərməyə çalışacaq.

İştirakçılar 1/128 finaldan 
mübarizəyə başlayacaqlar. 
Daha yüksək reytinqli 
şahmatçılar ilk raunddan 

azaddırlar. Ümumiyyətlə, 
reytinq favoritlərinin yolu 

ilk üç raundda hamar 
görünür. 

DUNYA SAHMATININDUNYA SAHMATININ  
ELITASI BAKIYAELITASI BAKIYA  
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